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ица потписивања уговора
између Југославије и СССР

аши народи су у априлу и
мају 1945 године прожив |

љавали најславније дане у сво-
јој историји, празновали су јед-
ну побједу за другом, празно-
вали су завршетак величан-
ствене четворогодишње осло-
бодилачке борбе и стварање
истински народне државе. У
низу успјеха и побједа, које
су тих. дана славили наши на-
роди, 11 април, дан потписи-
вања Југословенско-совјетског
утовора о пријатељству и уза-
јамној помоћи заузима видно
мјесто. Тог дана је, прије дви-
је године, маршал Тито, у име
нашихнарода, потписао у Кре-
мљу уговор, који по своме зна-
чају отскаче од свих уговора
које је наша земља потписала.

__Уговор између Југославије и
СССР дошао је као логична
посљедица побједе наших на-
рода у народноослободилачком
рату и братске сарадње и за-

| једничке борбе, коју су наши
и оОовјетски народи водили
против општег непријатеља —
Хитлерове Њемачке. Уговором
су остварене вјековне тежње
наших народа да са словен-
ском браћом, у првом реду са
руским народом, успоставе чвр-
сте политичке, културне, еко-
номске и војничке односе. За
потписивање овог уговора ни-

јесу били потребни неки наро-
чити дипломатски преговори,
јер су пут ка потписивању у-
говора утрли наши народи у
току четворогодишње борбе,
запечатили су га крвљу наши
и совјетски борци, који су се
борили раме уз раме за нашу
општу побједу. Због тога сло-
бодно можемо рећида у исто-
рији међународних односа ни-
ЈЕ било сличних уговора, као
што је то уговор између на-
ше земље и Совјетског Саве-
за, који је произашао из уну-
трашњих потреба народа и јед-
не и друге земље.

Протекле двије године, од
дана потписивања уговора, још
су више продубиле братске од-

носе између наших и совјет-
ских народа. Међународни до-
гађаји који су се одиграли по-

слије завршетка рата показали
су од' коликог је великог зна-

чаја наше пријатељство са Сов-
јетским Савезом. По свим пи-
тањима од животног интереса
за наше народе, која су се ра-

справљала на међународним

форумима, Совјетски Савез је

увијек подржавао наше оправ-

дане захтјеве, У првом реду

због тога јер се упорно бори

за учвршћење мира међу на-

родимаи јер разумије интере-

се и потребе малих народа,

који су дали велики допринос

за побједу над фашистичком

Њемачком, као што је то слу-

чај са нашом земљом. По пи-

тању наших граница са Итали-

јом, као и по питању репара-

ција, и по питању Корушке, и

у низу других случајева, Сов-

јетски Савез је показао велико

разумијевање за оправдане за-

хтјеве наших народа. Наши од“

носи са Совјетским Савезом,

продубили су се и на економ“

ском и културном подручју. О

томе најречитије говори одлу-

Ка совјетске владе да прими

наше студенте као своје сти-

пендисте на совјетским универ-

зитетима, као и боравак сов-

јетских умјетника, научника и

књижевника у иашој земљи.

Наш уговор са Совјетским

Савезом, као: и слични угово-

ри са Пољском, Чехословачком

и Албанијок, претстављају ве

лики допринос учвршћењу ми-

ра у читавом свијету. Ови у-

говори омогућавају нашим на-

родима да се посвете ствара-

лачком раду, да приступе еко-

номској изградњи земље, да

приступе остварењу првог пе-

тогодишњег плана. Они, су га-

рантија наше националне без-

бједности и нашег несметаног

развитка ка бољој и љепшој

будућности. С друге стране ови

уговори, засновани на принци>

пу учвршћења мира међу на-

родима, помажу. демократским

снагама у читавом свијету да

се одлучније одупру ратним

хушкачима који желе да иза-

зову нови рат. У томе је њи“

хов велики значај не само за

словенске народе, већ и за и-
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СТВУ, УЗАЈАМНОЈ ПОМОЋИ И ПОСЛЕРАТНОЈ САРАДЊИ ИЗМЕЂУ СОВЈЕТСКОГ САВЕЗА И ЈУГОСЛАВИЈЕ

стинске демократске снаге у
читавом свијету.
Значај нашег

с

пакта са
СССР-ом, најречитије је иста-
као друг Титољу свом енспо=
зеу' пред Народном скупшти-
ом, говорећи о нашим одно-
сима са братским Совјетским
Савезом, „да. Југославија па и
друге земље на Истоку иду 32-
једно са Совјетским Савезом
баш због тога што знаду да

он не угрожава њихову неза-

висност. Ми идемо са Совјет-.
ским Савезом и послије рата
баш због тога што смо се ду-
боко убједили у то да од вес«

ликих савезних сила само Сов-
јетски Савез има разумијевања_

за наше патње и наше жртве

у великом ослободилачком ра-
ту. Ми и остале земље на И-
стоку Европе идемо заједно са'
Совјетским Савезом због то-'

га што смо се увјерили дасе
од свих великих и малих са-
везних сила на западу једино
Совјетски Савез искрено и Уу-
порно бори: за учвршћење ми- |
ра у свијету; који је народима
тако потребан. Ми идемо са
Совјетским Савезом због тога
заједно, јер из Совјетског Са-
веза чујемо стално гласове ми-
ра, а то одговара и нашим те-.

жњама, дочим са запада стал-

 

но чујемо о атомској бомби
претњама са ратом“. :
Наши народи данас, више

него икада, виде од коликог је
значаја уговор о пријатељству
и узајамној помоћи, који је
прије двије године потписан У
Москви, чврсто ријешени да
чувају као зеницу ока братство
и пријатељство са великим Сов-
јетским Савезом.

В. ВЛАХОВИЋ

Београдшред мзосоре
за народне одборе

вадесет седмог овог месе.

ца врше се избори за

народне одборе у Београду на.

основу општег, непосредног и

једнаког изборног права тај-
ним гласањем. Нови одбори 32,
мениће досадашње, који су
бирани после ослобођења, шре-

ко делегата, на масовним 360-

ровима,

Због тога ови избори прет-

стављају један од најзначај-

нијих догађаја у животу нашег

града. Тога дана ће Београђа.

ни бити у могућности да ода-

беру и пошаљу у народну
власт своје најбоље п =

нике, поверавајући им бригу о

развитку свога, града — глав-

ногграда Југославије.

Досадашњи Извршни народ-
ни одбор, који је учинио огром

не напоре на сређивању при-

лика, у граду и који је и поред

недостатака и грешака услед
лоше заоставштине бивше Оп-

штине, створио солидан основ

За полет и нови живот града,

показао је сву разлику изме-

ђу народних одбора и раније

београдске општине.

Пре је Београдом владао
претседник коме су стајали

на расположењу органи за, из-

вршење његових наредаба. Он

је могао да спроведе најштет-

није одлуке, које су погађале

грађане кроз деценије, а да га,

ни глава, не заболи, Корупција

је била основна одлика свих

општинских одељења и у на“

род: је ушло као појам да је

општинско оно што се може

красти, равносити и присваја.

ти, Сам појам општинекога, и“

зазивао је слику нечег о чему

нико не треба. да води бригу,

где се праве афере, где се ку-

ју планови за општу пљачку.

__Из рада досадашњег Извр-

шног народног одбора ми смо

св брзо уверили да је пп као

прететавник народних маса, —

унво нови дух, утврдио оенс“

· ве заједничке бриге око 0оп-

_ штег добра и на тај начин

успео да уз помоћ грађанства,
раскрчи град, осигура снабде.
вање и сачува грађане од шпе

кулације која би иначе начи- |
нила пустош, На изложби, ко-
да је ових дана, отворена, види
се сав напор који је учињен.
Саобраћај је обновљен, водо-
вод појачан, здравствена, 38-
штита, и социјално старање по
дигнути на висок ниво, про-
светно-културни рад узима
све шире размере, а предузе-
ћа која су створена за ово
кратко време оснажила, су се
и стоје као сигурна, гаранција
за нормалан живот који ће бин.

ти осигуран сваком радном чо
веку и грађанину Београда. |

Данас није општинско ОНО
што је ничија брига, аего је
данас народни одбор онај ко-

ме народ даје у дужност да

води рачуна о заједничкој ево-

фини и заједничком добру. Ла
би то било у потпуности спро.
ведено, ми ћемо овога лута

бирати две стотине чланова,

Градског одбора, чији ће Извр- ·
шни одбор полагати рачуне
градској скупштини, а члано-

ви Градског одбора, грађанима,
по својим изборним јединицза“

ма. Тако ће народ имати увек
пуну контролу над радом
Градског одбора.
За разлику одраније општи.

не где је све било чињено Та

ко да сав рад буде што даље
од очију народа, концентрисан
у рукама једне личности и
једног броја одборника, који
су гледали своје себичне нн-

тересе, пи који су чест) били
тако јавни да је и појам од“.
борника, постао предмет пот“

смеха, данас, када, је власт да

та у руке народу, створени су

и други, демократскији обли
ци народне власти. Док су не.
када. по квартовима седели са“
мо полицајци који су служили

за угушивање сваке критике

и сваке слободне мигли, данас

имаморејонске- народне -одбо-

ре. У те одборе на овим избо- |
рима има сваки рејон да по-
шаље од 50—60 својих. надбо-
љих људи, за које зна да ћо.
дати све од себе да, бл радили ,
У духу народних потреба. Док.
је некада, ретко који грађанин.
остао поштеђен макарод ши-.
канирања по езартовима, где.
је неви безимени члан кварта
судио као кабадахија, сада. ћо .
у рејонским одборима седети.
људи из наше најближо сре,
дине и за свој рад ће полага- .
ти рачуна и одговарати на-
ма, који смо их изабрали,

. Нови народни одбори су нај
јачи темељ народне власти,
Они имају огромне дужности
да, извршујући народну вољу,
уреде град, створе хигијенске
услове живота, побољшају

станбене прилике, здравстве-
ну службу и социјалну 88-
штиту, Они су дужни да уз
мобилисање маса преко Народ
ног фронта, подигну културно
просветни ниво града,
пада у део да побољшањем
саобраћаја и чистоће, осигу-
рањем снабдевања и ствара-
њем општих услова за здрав
живот великог града, сачувају |

од администра.грађанство
тивно-компликованих, биро-
кратских и неприступачних
чиновника који још не схвата.
ју да су они ту само зато да
служе народу. На њима лежи

· дужност претварања Београда, .
од архитектонског ругла у но-
ви град архитектонске целине

и монументалне лепоте, какву
заслужује по своме ванредном
положају. Али оно што се од
њих највише очекује, то је да,
уносећи се дубоко у проблеме
града,
индустриски град, искористе
сав елан народних маса, за о-
стварење петогодишњег пла-
на, "јер од'тога, зависи и,наша,
будућност, од тога зависи на-
ша, слобода,

Кроз«народве: одборе-м„Бе“ Мо

Њима, |

стварају од Београда, ·

мо сви да решавамо наша, Ло-
кална, питања, водићемо рачу-
на и контролу да ли се извр-
шује народна воља. која сз
креће од градских потреба, и
јединствене: воље народа

—

за
изградњу земље. у остварењу
петогодишњег плана, којим ће
наша, земља да се уврсти У
ред напредних и богатих зема-
ља. Зато чланови народног од.
бора, морају да дуду људи ко
ји су задојени духом на;рет-
ка, људи израсли из народне
средине и они који су на делу
показали да им је опште до»
бро прече од лична користи,
Чланови Градског н рејон

ских народних одбора, Београ,,
да. не могу данас бити они ко-
ји сматрају да су то уносни
положаји. На, та места морају
да дођу људи који знају да је
то част и дужност, Част —
јер су добили поверење наро-
да да говоре и раде у његово
име, а дужност — да то пове“
рење и оправдају. Зато треба. |
У народне одборе послати оне |
људе који су на досадашњим
делима, проверени, оне који су
увек готови да дају сву своју
снагу за. добро народа, онз ко.
ји ће најбудније чувати све
тековине народне борбе п бити
евесни да су одборници глав>
ног града нове Југославије, у
кога су уперене очи свих на-

" ших народа.

Пред нама члановима, Народ
ног фронта, данас је најпречи
задатак: да сви до једног иза-
ђемо на изборе, да будемо
једнодушни и дисциплинова»
ни, да не цепамо наше гласо-
ве и да их дамо за оне који
неће жалити напора, да тежње
наших народа што боље и што
пре буду остварене кроз први
петогодишњи“ план индустри-
јализације наше земље,

Сретен СТОЈАНОВИЋ,
претседник Народног фронта·

ПОШТАРИНА ПЛА-

ЋЕНА У ГОТОВУ

 

  

ЦЕНА БРОЈУ 2 ДИН.

„ОД НАС ЗАВИСИ КАКВИ
ЋЕ БИТИ НАРОДНИ

ОДБОРИ“...

Па продаборини
Нонронјама

у“ Београду

|ђеоград се налази пред вео-
ма значајним даном, Рас-

писани су избори за рејонске и

Градски народни одбор. Вели-
ка народна организација, На-

родни фронт, отпочела је <

припремама за изборе. По

свим, и најзабаченијим ули-
цама Београда и Земуна от-
почеле су предизборне конфе-

ренције, Органи власти који
су најближи народу треба да

буду изабрани на претстојећим
изборима.

У вечерњим часовима масе
грађана се разилазе на пред-
изборне конференције. Го-

ворници износе развитак и
постанак народне власти, ре-
зултате досадашњег рада као
и задатке и. значај избора
за "остварење петогодишњег

плана, Нису то  реферати

и говори далеко од стварно-
сти већ су они слика великих
напора и савладаних тешкоћа

које је народна власт у Бео-
граду пребродила, ослањајући

се на најшире народне масе
грађана, окупљене у Народном

фронту.

Београд је почео да живи
предизборним животом. По у-
лицама се појављују саопште-
ња рејонских изборних коми-

сија о подели појединих рејо-
на на изборне јединице, По

свим организацијама Фронта
влада најживља предизборна
активност, не

Предузећа и установе, које
се налазе у јеку великог так-
мичења за остварење плана,
одржавају кратке али садр-

жајне конференцие на којима

се износи значај избора.

+

Око саопштења рејонске из-
борне комисије о подели ре-
јона на изборне јединице са-

купљали су се и дискутовали
грађани. Разгледају у којим

се изборним јединицама нала-

зе њихове улице, дискутују 0

важном догађају — изборима

који ће се одржати 27 априла.

Човек средњих година по-
сматра плакату и говори свом
пријатељу:

— Ево, сад ћемо изабрати
нама најближе и најбоље људе.

Сећам се како је то некада

било, кад је требало бирати

општинске одборе. До шесто-

јануарске диктатуре било је

неких назови избора за оп-

штинске одборе, а после тога

сви су: одборници постављани

по милости министровој, де-

кретима, постављењима, без
воље народа, Баш власт која
је У сталном додиру са наро-
дом, народ није могао да бира.

А јасно је зашто. Не би бирао
оне који су га јашили, разне
среске начелнике и њихове
слуге. 5.

— Да, много је добио и из-
војевао наш народ кад има
власт у својим рукама, одго-
вара му пријатељ, Данас је и-
пак све то другачије. Нису од-

говорни само одборници за
свој рад, већ је и наша ду-
жност да их бирамо, контро-
лишемо и активно учествујемо

у решавању разних проблема.

Удаљују се живахно разго-
варајући и претресајући тешке

успомене из прошлости.
Млађи човек разгледа саоп-

штење и пита једну жену.

—- Јесте ли ви бирали нека-
ла одборнике за општину гра-
да Београда»
Жена се љутито обрецнула

и одговорила:

— Шта је теби. Зар не знаш
да нама нико пре рата није
давао право гласа, почев од
мужа па све до краља и владе.
Само ова власт је и нас жене
признала за људе, Да видиш
само како ћемо и ми жене гла“

, сати. Нећемо давати да се про-
_ шверцује њи један покварењак
у

#

У кафани Каменовић одржа-
ва се предизборна конферен-
ција, Препуна је народа, неки
стоје на вратима, не могу да
уђу. Сви људи пажљиво слу-

(Наставак. на другој страњи) 
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Два значајна догађаја

 

КИистивек ва прве стретеј ! САСТАНАК БЕОГРАДСКОГ АКТИВА НАРОДНЕ ОМЛАДИНЕ
шају говорника који говори 0
значају избора.

   

У дискусији се јавља један
радник.
— У свакој улици у сваком

предузећу људи се познају,
Фронт их је зближио у зајед-
ничким напорима. Познају се У
свакој кући. Треба да бирамо
људе који су после борбе на
фронту прегнули свим силама
на посао изградње.
Дискусија је била плодна н

жива,
.

У индустрији мотора у Ра-
ковици одржана је кратка пред
изборна конференција, која је
оставила на раднике снажан
утисак.
Радници су седели ин стајзли

на шасијама вутомобила који
се монтирају, и пажљиво слу-
шали говоринка који је изно-
сио значај избора за остваре
ње петогодишњег плана. Сви
они раде на испуњењу плана
и боље од свих осећају значај
ових избора.

У школи Старине Новака У
Далматинској улици одржава
се предизборна конференција
38 градске изборне јединице
Другог рејона коју сачињавају
32 и 33 изборна јединица за
рејонски одбор.
Учионица је препуна грађана

и омладине. Влада велико ин-
тересовање. ЈЉуди и жене по-
седали у мале школске клупе
и са пажњом прате излагања
говорника.
Света Стојановић, радник

износи значај избора. Осврнуо
се и на развој народне власти
као и на разлику између бив-
ших квартова ин данашњих на
родних одбора. Квартови су
били чисто административне
установе, оруђе ненародних У
прављача. Народни одбори о“

бухватају и брину се за све

облике живота грађана, Гово-

ри но плану као и 0 неприја-
тељима плана. Са напрегнутом

пажњом грађани прате његова
излагања.

На крају говори какви људи
треба да буду изабрани У од-
бор.
— Претстоји оштра борба

за бољи живот, борба са те
шкоћама, Као што су у народ-

ноослободилачкој борби  најо-

данији и највернији људи би-

ли У одборима тако и у дана-
шњим условима изградње тре-
ба да бирамо најпожртвовани-

је људе данашње борбе за
стварење плана.

Прелази се на кандидовање.

За сваког кандидата предлагач
износи какав му је досадашњи
живот, и шта је све дао за ову

земљу. Грађани их познају и

они суде по њиховом досада-
шњем раду, да ли заслужују
да буду кандидати 8ва часну

дужност одборника. Не декре-

тима и постављењима одозго
већ вољом народа доћи ће ти
људи у одборе. У томе је н

залога и јемство истинске на-

родне власти, А све те људе

је активирао, покренуо и оку-

пио Народни фронт.
У потпуној тишини грађани

пажљиво слушају имена кан-

дидата за Градски одбор. То
су Никола Радић, секретар Ме-
"сног одбора Савеза текстилних
радника и заменик Елизабета
Радуловић трострука ударни-
ца текстилне фабрике. „Ђуди о

чијем залагању не може нико

да има сумње.
Са одушевљеним  одобрава-

њем прихватили су грађани
ове кандидате.
У 82 изборној јединици

предложен је Стеван Стевано-
вић, радник.
— Он је организовао у неко-

лико места синдикате у Србњ
ји, ви га познајете. Био је и
секретар наше улице. У свим
акцијама пожртвовано
дио. 3
Заменик је Жарко Бајин,
— Њега сви ви знате по 32а-

лагању које је показао у свим
акцијама.
За 33 изборну јединицу је

кандидат др Миливоје Јовано-
вић, То је прави народни лде-
кар. Учинио је многима у. ули-
ци услуге, Наплаћује минимал-
но, често ради бесплатно,
Његов заменик је Алексан-

дар Јовановић, радник, Био је
борац и по демобилисању пре-
нео је борбени елан који је
показао на фронту, у свако-
дневни рад на мирној изград-
њи земље. ђ
— Прима се, прима се! Са

одушевљеним пљескањем и о-
добравањем прихватају грађа-
Ни предложене кандидате,

По свим осталим  организа-
цијама Народнога фронта одр-

_ жене су предизборне  конфе~
· ренције. У многим рејонима

_ већ се одржавају конференци
је на којима се истичу канди-
дати, Својим учешћем народ

“ је показао колико схвата зна-
чај власти која је У његовим
рукама, коју он бира и контро-
лише. – |
Предорганизацијама Народ-

ког фронта стоји задатак да
окупе још шире масе грађана,
јер избори су од великог зна-

' чаја ва мобилизацијусвих наг
"родних снага за извршење пе-
тогодишњег плана.

| Фална АЋИМОВИЋ

је ра-_

Избори занародну власт
'и задаци омладинске организације

у уторак увече одржан је
14-ти састанак београд-

ског актива Народне омлади
не. На састанку је Сава Ан-
ђелковић, члан секретаријата
Градског одбора Народне о-
младине Београда, одржао ре-
ферат о изборима за народну
власт и задацима омладинске
организације, После тога, до-
дељене су прелазне заставе 0-
младинским организацијама ко:
је су досада показале најбо-
ље резултате у току такмиче-
ња за Други конгрес,

Из реферата Саве
Анђелковића

Две и по године рада народ-
них одбора показале су да је,
н у Београду, само народна
власт била у стању да органи
зује народ на фронту рада, да
подигне Београд из рушевина
и да отпочне са његовом из“
градњом.
Изграђујући нови живот Бе-

ограда, наша народна власт на-
рочито је водила рачуна о по-
требама омладине, њеном кул-
турном подизању и стручном
усавршавању. У школској го:
дини 1945/46 било је само шест
школа за ученике у привреди,
а пре рата оне готово нису ни
постојале. Данас у Београду н
Земуну постоји 18 школа за У.
ченике у привреди са близу
5.000 ученика. Домови ученика
у привреди, о којима су наши
омладинци-радници у старој
Југославији могли само да ма
штају, сада су стварност, У 11
домова у Београду смештено
је више од 1200 ученика У
привреди. Само на ове домове
Извршни народни одбор је У.
трошио у прошлој години су=
му од преко 24 милиона дина
ра.

Поред тога, у току 1946 го“
дине окречено је и уређено 35
школских зграда, За оправку,
чишћење и израду нових клу-
па, катедри и намештаја утро~
шено је више од 3,330.000 ди-
нара. Независно од овога еко-
номски слабим ученицима Из-
вршни народни одбор је до-
делио 10.000 уџбеника, близу
40.000 свески и мноштво дру-
гог школског материјала. У
свакодневном животу, било да
се ради о потребама радничке
или школске омладине, било о
културном животу омладине
уопште, фискултури, наша
омладина увек је нанлазила на
пуно разумевање и подршку
народних одбора у Београду.
Ако, поред огромне помоћи

народне власти, имамо у виду
право омладине да учествује
у државном и друштвено-по-
литичком животу земље, пра-
во да бира и буде бирана, о•
стварење Закона о ученицима
у привреди, увођење  једин-
ственог школског система, о-
бавезно седмогодишње школо.
вање, слободу штампе, право
удруживања и читав низ дру-
гих тековина које је омладина
стекла својом борбом — онда
тек постаје јасно да омладина
"у Београду, као и у целој на-
штој вемљи, има такве могућ-
ности за свој развој какве ни-
кад раније није могла да има
у бившој реакционарно-монар.
хистичкој и ненародној Југо-
славији, да има такве слободе
и права какве још не ужива
омладина многих других др-
жава у свету.

Омладина народној власти

Народна омладина Београда
масовно је учествовала у из-

градњи свог главног града,
активно помажући народну
власт и сваку фронтовску ак-
цију на подизању животног
нивоа широких слојева грађан-
ства. Остварујући програм На-
родног фронта, залажући се
за повећање продукције, У
предузећима Београда и Зему-
на 1619 омладинаца пребацују
норму. За нарочите заслуге у
извршивању производних за-
датака похваљено је досада
600 омладинаца. Из редова о-
младинаца-радника 'никао је
понос омладинске организаци-
је — 253 ударника и новатора.

- Нема ниједне акције Народног
фронта у Београду у којој о-
младина није била у првим

рбеним _редовима · Фронта,
дајући свој допринос. Само на
Омладинску пругу и Посавски
Канал прошле године отишло
је 4.500 омладинаца из Београ.
да. Године 1946 Народна омла-
дина веограда дала је преко
0.000 _ добровољних

_

радних
дана на уређењу свога града,
на изградњи своје земље, Ве-
дичанствени резултати Народ-
не омладине постигнути доса-
да на обнови и изградњи Бео-
града. објашњавају се тиме,
што је наша омладинска орга-
низација своје задатке увек
црпла из општих задатака На-
родног фронта,

Пред нашом омладином сто.
је крупни задаци у даљој из-
градњи Београда. Свесна сво-
је огромне улоге у Народном
фронту, наша омладина је
спремна да прионе на њихово
извршење. Сама чињеница да
се за Пругу јавило 17.000 омла-
динаца уместо 8.500, говори с
спремности омладине Београ-
да да се У потпуности заложи
на остварењу програма Народ-
ног фронта, на изградњи О-
младинске пруге Шамац — Са.
рајево, на грађевинској делат-
ности Београда.

Важност избора и задаци
омладинске организације

Народни фронт _Београда
придаје нарочити значај избо-
рима за народне одборе. За
омладинску организацију ови
избори имају посебан значај.
Остварење петогодишњег пла.
на захтева огромне напоре свих
грађана наше земље, д ве-
лике је важности да у основне
органе народне власти буду и-
забрани људи који ће се у пот.
пуности заложити за остваре-
ње плана електрификације и
индустријализације, који неће
жалити труда када се ради о
економском и културном на
претку наше земље, који ће у.
чинити све да се план тачно и
на време спроведе. Избори из
мају велики значај и потребно
је уложити све снаге у њихо-
вим припремама, како би овим
изборима добили народне од-
боре који ће бити упориште
радном народу у остварењу
привредног плана, у побољша:
њу животних услова _Београ-
ђана,

Централно питање омладин.
ске организације у месецу а-
прилу јесте питање избора за
народне одборе. Наша омла.
динска организација треба све
своје снаге да ангажује на у-
познавању бирача, у првом ре-
ду омладинаца, са значајем
избора за народне одборе, са
Законом о избору народних
одбора, са резултатима. по-
стигнутим у обнови ин изград-
њи Београда и са будућим за-
Ддацима у новоградњи. У ову
сврху треба користити све
форме агитације: конференци-
је, предавања, плакате, тран-
сопаренте, пароле, зидне нови-
не, састанке по предузећима,
школама и установама итд.
итд. У свим предузећима, Уу-
становама, школама где то ни,
је досада учињено, треба нај-
касније до 12 априла одржати
састанке актива по овим пита-
њима. Чланови омладинских
организација из предузећа, у“
станова и школа треба после
тога да се укључе у рад и а-
гитацију Фронта у улицама где
станују.

_

_Руководства треба
стално да воде рачуна о ак-
тивности својих чланова. на
терену. у
Новатори и ударници из пре-

дузећа, ударници и бригадири
са Омладинске пруге Брчко —
Бановићи и Посавског Канала
треба и овога пута да буду на_
челу изборне агитације. При-
премајући се за изборе, наша
радничка омладина треба да
побољша свој рад на испуње-
њу државног плана у преду-
зећима, на повећању продук-
ције, на побољшању квалите-
та, смањењу производних тро-
шкова; наша школска омлади-
на дужна је да се заложи за
побољшање успеха у учењу у
школама, У изборима за народ-
ну власт треба још више учвр-
стити радне бригаде које ће
Узети учешћа на изградњи О:
младинске пруге Шамац — Са.
рајево, треба интензивније по-
моћи грађевинској делатности
у Београду ни  организованије
и смишљеније приступити из-
вршењу грађевинских радова.

Ударнички рад машинске
бригаде Техничког факултета
и радне бригаде Економског
факултета, пре неколико дана
на Теразијама; може да нам
буде пример како треба орга-

„ низовати посао.
Агитујући за изборе наша

омладинска организација тре-
ба свуда да још више развије
такмичење за Други конгрес,
везујући своје обавезе и за
дан избора народних одбора у
Београду. Потребно је да сви
чланови наше организације још
једном провере да ли су у би-
рачком списку, као и да про-
контролишу да ли су сви о-
младинци који су навршили 18
година уписани у бирачке спи-
скове, На омладинској органи.
зацији је да и овога пута у-
чини све да ни један омлади

_ нац, ни један грађанин наше-
га града не изостане од гла-
сања, |

На овим изборима, борећи
се за јединство народа у На-
родном фронту, за. јединстве-

 

ковића, реферату

но иступање фронтовских ор“
ганизација, наша омладина
треба да се бори да у народне
одборе буду изабрани најбо-
љи, најпоштенији, најборбени-
ји људи, људи који су својим
досадашњим радом

_

доказали
приврженост тековинама на.
родноослободилачке борбе, о-
даност Народном фронту који
ће бити сигурна гаранција да
ће, када буду изабрани, у пот.
пуности спроводити политику
Народног фронта,

На омладини Београда је да
“ изборима за народне одборе
учини све што је у њеној моћи
да Народни фронт изиђе на
изборе још јачи, чвршћи, је-
динственији. Нема сумње да ће
омладина Београда 27 априла
показати високу
свест, снагу " приврженост На.
одном фронту, отравдавацу
и поверетвс којењу пода
Народни „фролт  Ђеорфало -
сви Беођрађани.

+

Из беферата Ратка; Петрс У
вића“ . е

После рефспатаксаве И! зел'
Мр

шњим резултатима у тахмиче-
њу за Други конгрес одржао
је Ратко Петровић, члан се-
кретаријата Прадскоџц одбора
ародне омладине .
У реферату је, између о"

сталог, речено, да од 3598 о-
младинца који раде У произ-
водњи по норми, 3019 је по-
стижу, а остали је пребацују.
Зато што још нису проглаше“
ни ударници у првомајском
такмичењу, број омладинаца-
ударника је за сада 24. Иу
школама је постигнут добар
успех, али још увек има школа
где се успех погоршао,
На разчим приредбама, у о-

квиру фестивала, учествовало
је ЊЕ 6.200 омладинаца обу“
хваћених У 40 такмичарских
јединица. За фискултурну
значку пријгвило “се 7.032 о-
младинца, Досада је положе“
но 3.254 норме. На „Пролећ-
ном кросу« учествовало је

12.000 омладинаца, И поред
свега овог на пољу фискулту“
ре, још увек није довољно по-
стигнуто, Што се, тиче рада
са пионирима, он је дао доса-
да добре резултате. Само на
свечаности »Поздрав пролећу«
узело је учешћа

–

30.000 пио
нира,

Додељивање прелазних за-

става најбољим омладин-
ским организацијама

После одржаног реферата
додељене су прелазне заставе
најбољим омладинским органи-
зацијама за протекли период
такмичења. Као најбољи рејон
проглашен је Земун, коме је
предата застава. Најбољи ак“
тив у предузећима показао се
актив Београдске текстилне
индустрије, а најбољи актив У
школи је актив Железничке
саобраћајне школе, Похваљене
су омладинске организације
„Пролетера“, „Ивана Милути-
новића“ и Школа ученика у
привреди број 2.

по титичку

у животу Народне Републике
Србије

ад Народне скупштине

Народне Републике Ср

бије у првој сесији Првог ре

довног заседања обележавају

два догађаја од изузетне ва-

жности. Један је — доношење

буџета за 1947 годину, који

претставља финансиску осно-

ву за извршење почетног дела

петогодишњег плана У Народ-

ној Републици Србији, а други

је — нова административно“

територијална подела, која ће

државним органима у многоме

олакшати да испуне задатке

који се у вези с планом пред

њих постављају.

Као део општедржавног бу-

џета, буџет Народне Републи-

ке Србије за 1947 има оне и-

сте. одлике које и општи бу-

[ет, донесен непосредно пред

почетак овог заседања. Исто

као и савезни, буџет Народне

Републике Србије битно се

разликује не само од буџета

старе Југославије већ и од на
· анег прошлогодишњег предра-

чуна расхода и прихода.

Захваљујући правилној по-

литици наше Владе и огром-

ном залагању наших народа у

обнови и изградњи створени

су сви услови да се пређе на

извршење електрификације и

индустријализације наше зе-

мље, на плански рад, па према
томе и на нов начин буџети-

„рања, Наш републикански бу-

џет је, у својој суштини, буџет

привреде.

У

њему је дошла до
изражаја огромна економска

снага наше републике. Њиме
се обезбеђују потребна мате-
ријална средства за даљу из-

градњу, за још бржи развитак,

Он омогућава све већи рад на
изградњи, све већу производ-

њу и приближава нас остваре

њу плана  индустријализације

и електрификације, за који је
иницијативу дао вођ наших на-
рода у борби за слободу и ру-
ководилац наше нове државе
маршал Тито.
Водећи рачуна о извршењу

индустријализације. ни електри-
фикације као нашег главног и
основног задатка, буџет На-
родне Републике Србије о-

безбеђује и наш даљи напре-
дак на свим пољима живота.

Буџетске суме показују да је

Влада, правећи нацрт расхода
и. прихода, "посветила велику
бригу народном здрављу, на-
родном просвећивању и соци-

јалном старању, У свом експо-
зеу о буџету Министарства
просвете министар Митра Ми-

тровић - Ђилас констатовала
је да смо на пољу просвећива-
ња народа и културног узди-

зања широких слојева кренули
досад невиђеним полетом и

ширином. _Указујући на кул-
турно-просветни рад, који ће
још с већим полетом и у већем
обиму да се развије у наред-
ном периоду, Митра Митро-
вић је нагласила да је све то
у пуном складу са борбеним
задацима које петогодишњи

план поставља пред наше на-
роде. Разуме се да та склад-
ност између петогодишњег
плана и борбе за напредак на
свим пољима живота вреди у
истој мери и кад се ради о
здрављу народа, 0 старању за

 

Пета слобода
У Канади је забрањена ра дничка странка...

 
= Поред оне четири из По веље ево,

боду доношења закона против слободе,

   Мин  

"децу и другим СЛИЧНИМ зада.
њима,
У образложењу буџетског

предлога министар финансија
Радош Јовановић навео је зна,
чајан податак да је народ
својим добровољним радом на
разним пословима у току про.
шле године, само у Народној
Републици Србији уштедео др.
жави преко 900 милиона ди.
нара. У дискусији о буџету
посланици су указали и на тј
други буџет који је видљив,
иако није писан, а састоји се
у великом елану нашег народа
на свеопштој обнови и изград.
њи земље,
Закон о

–

административно.
територијалној подели Народ.
не Републике Србије, који је
донесен после изгласавања бу.
џета, претставља крупан ко-
рак напред ка довршењу др.
жавне изградње наше репу.
блике. Овим законом укинути
су окрузи као административ.
но - територијалне јединице и
окружни одбори као инстанца
у државном апарату. Тиме се
постиже да се народни одборк
још више приближе и повежу
са народним масама, Изнад ме-

сних одбора срески одбори по.
стају једини локални руководе.
ћи органи, .
Укидање округа од) великог

је значаја зл изградњу народне
власти, Али првенствена ва
жност ове мере огледа св у
оспособљавању

_

народне вла-
сти за нове залгт/“ Којш се
пред државне органа данас
постављају, Тиме ће 5 учвр.
стити оперативно и стваралач.
ко руководство над привредом
у рукама месних органа.
Одлуке пронзишле из прве

сесије Првог редовног заседа.
ња Народне скупштине Народ-
не Републике Србије показују
да у битку за извршење плана
Народна Република Србија по-
лази учвршћена и спремна на
свако залагање, сваку жртву
потребну да би се испунио и
премашио план, који ће изме-
нити лик наших насеља, из о-
снова променити читав наш
живот и приближити нас оном

најлепшем животу који је био
сан наших народа и у најте-
жим данима народноослободи“
лачке борбе.

ИЗБОРИ ОДБОРА
Афтк-а

треба да послуже активе
зацији жена за изборе њ:-

родних одбора

 

Да би организације Антифа-
шистичког фронта жена могле

извршити нове задатке, по-
стављене пред све организаци-

је Народног фронта на Првом
конгресу Народног фронта Ср.
бије, и да би могла координи. .
рати свој рад са Народним
фронтом потребно је било да
се изврше извесне организа
ционе измене у основним орга-
низацијама. Досадашње основ“
не организације АФЖ-а, улич.
ни секретаријати, укидају се,
и организационо прилагођују
основним организацијама Не
родног фронта.

Избори АФЖ-а, који се обав-
љају у јеку предизборне кам-
пање за изборе народних од“
бора, нису одвојени од те кам-
пање и неће одвратити пажњу,
жена са тог главног задатка.
Избори за одборе АФЖ-а по
моћи ће да се изврши активи“
зација најширих маса жена У
Београду за што веће учешће
за претстојеће изборе народ“
них одбора, Конференције 34
избор одбора АФЖ-а послу“
жиће да се женама објасни саб
велики значај избора народних
власти у Београду.
Организације АФЖ-а ће се

на издорима за своје одборе
још више учврстити, окупити
још више жена и бити спрем“
није за извршење задатака ко“
ји се пред њих постављају.
Избори ће се вршити на де

мократски начин, Најпре ће се
бирати чланице одбора основ“
них организација и делегатки“
ње за избор рејонских одбо“
ра АФЖ-а, који ће опет бир“
ти делегаткиње за избор Град“
ског одбора АФЖ%а, |
Изборе за народне одборе

треба да помогну жене и 14
њих изађу масовно кад што с
излазиле и на све- раније. Же
не треба да допринесу Да
народне одборе уђу они Љу
ди који су способни да одго“
воре задацима који стоје пред
народном влашћу им читав
народом. Даље је дужност свих
жена да свесрдно помогну 8“
родну власт у свим акцијама
да би удруженим снагама 0"
Купљеним у Народном фров“
ту што пре нашу земљу До"
вели до благостања и напрет
ка, а тиме наше жене још 87"
ше учврстиле и обезбедиле сво“.

„јуравноправност, ,  
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Социјално старање претстављаистинску

социјално угрожене грађане
|Могострука бомбардовања,

планско и систематско из-
гладњавање, насиље и терор
окупатора оставили су. дубо-
ких трагова у нашем народу.
Многа деца у Београду доче-
кала су дан ослобођења без
родитеља, без крова над гла-
вом, гладна, гола и боса. Већ
првих дана после ослобођења
дошло је у наш град много де-
це из оних народних републи-
ка,. које су најтеже страдале у
рату. Та су деца била још ви-
ше угрожена, махом без роди-
теља, са тешким микотичним,
плућним и другим обољењима.

Ау Београду није било до-
мова који би ту децу прихва-
тили, који би им пружили опо-
равак и негу, и услове за њи-
хов даљи нормалан развитак и
напредак, Један једини дечји
дом (основан тек двадесет го-
дина после првог светског ра-
та) могао је да прими свега 180
деце. Па и тај једини дом осно-
ван је и егзистирао је на бази
милосрђа, а не на бази соци-
јалног старања власти, Бивша

а београдска није има-
ла ниједно своје обданиште,
Једанаест приватних обдани-
шта (која су примала по 15—
20 деце) радило је без икаквог
васпитног плана и контроле —
онако како је то замислила
нека стара управитељица која
је њиме руководила и како је
то одговарало њеним матери-
јалним интересима.

Одмах после ослобођења на-
родне власти су узеле на себе
старање о деци. Мако у тешким
материјалним приликама, на-
родним властима је, уз помоћ

масовних антифашистичких ор-

ганизација, успело да сместе

и обезбеде социјално угроже-
ну децу, 2 својој деци да отво-

ре перспективе светлијег и ле»
шег детињства. Данас у Бео-

граду има четрнаест.домова и

21 обданиште за заштиту де

це и омладине. Само за издр-
жавање обданишта потрошена

је у току 1946 године сума од
8 милиона динара.

Прошлога лета спроведено

је прво масовно летовање де-

це. Иако се наш град налази

још увек у стадијуму опорав-

љања од последица рата, већ

у тој првој години је око 8.000

београдске деце провело по

95—30 дана у планинама или

на мору, У песми и игри. Са-

мо Одељење за социјално ста-

рање организовало је 1 лето-

валишта (остала деца су била

упућена преко Просветног 0-

дељења и преко Одељења ра-

да Извршног народног одбо-

ра). За летовање деце утроше-

но је 3,409.500 динара, а 2.124

детета летовало је бесплатно.

Данас су сиромашна деца

без родитеља смештена У до-

мовима; о њима се старају ва-

" спитачи и неговатељице, а по-

моћ у сваком погледу, наро-

чито материјално обезбеђење,

· дају народне власти. Обдани-

= шта пружају многим родите-

љима могућност да се мирно

посвете своме послу, јер су им

деца на сигурном месту, обе-

збеђена од сваке несреће и не-

правилног васпитања. Снажни

полет у нашој индустрији, по-

' љопривреди и другим привред-

ним гранама, све већи пораст

производње и подизање општег

животног стандарда пружају

перспективу светлоги безбри-

жног детињства свој деци, на-

рочито деци трудбеника, чији

су први дани живота били

' испуњени немаштином и бе-

дом.

Старање о социјалној помо--

ћи коју је пружала бивша Оп-

штина београдска жалосно је

и неозбиљно у исти мах. Од-

луке о додељивању помоћи

доносиле су се без икаквог

плана и критеријума, а виси“

на им се кретала између 10 и

40 динара месечно,

мо у изузетним случајевима

КО ШТА САЊА...

док је са-.

износила највише до 200 ди-
нара месечно, 1931 године из-
дато је на социјалну помоћ
ћ586.000 динара, а у буџету за
1946 годину било је предвиђе-

но за помоћ сиромашним гра-
ђанима 27,247.000 динара. Да-
нас месечна помоћ за поједин-

ца износи 700, а за породице
1.200 динара месечно, Осим то-
га, Одељење за социјално ста-
рање даје за свако необезбе-
ђено дете по 175 динара ме-

сечно.
У 1946 годиниИзвршни ла-

родни одбор је издржавао Дом
стараца и старица, Пре рата је
тај дом могао да прими све-
га 180—9200 лица, а 1946 годи-
не било их је преко 400. За
издржавање дома утрошено је

 

прошле године 3,280.000 дина-
ра.
Како је вођена социјална по-

литика у бившој Општини бе-
оградској и колико се бриге

поклањало социјално угроже-

ним грађанима, опет ће најбо-
ље показати цифре. Укупан бу-

џет Општине износио је 1932

године 383,854,221 динар, а на

социјално и здравствено ста-

рање дато је те године 4,004.000

динара. 1940 године од укупног

буџета у износу од 357,827.000

динара дато је (због отварања

дечјег дома) 7,503.630 динара

Међутим, буџетом Извршног

народног одбора само за со-

цијално старање предвиђена је

у 1946 години сума од 65,385.085

динара, а укупно за социјално и

здравствено старање 98,008.670

динара.

Социјалностарање у бившој

Општини београдској носило

је печат милостиње „за бео-

градску сиротињу“, Данашње

социјално старање претставља

истинску бригу народних вла-

сти о оним грађанима који су

неспособни за привређивање и

старање о деци. Оно је засно-

вано на бази човечанских од-

носа између оних који помоћ

дају и оних који је примају.

Пут напретка и материјалног

благостања којим је пошла на-

ша земља биће уједно пут за

потпуно обухватање и обезбе-

ђење свих оних којима је по-

моћ потребна.

===

СТРУГАРА „МАНИШТ“
непрекидно повећава производњу

 

У њој се израђује сав грађевинарски и столарски материјал

Гатери »Макиша« режу

[| одине 1922 Трговачко-ин-
дустриска банка основа-

ла је у близини Београдастру-

гару „Макиш“, Главни акцио-

нар и прави власник стругаре
био је Васа Кнежевић.

Стругара је брзо напредова-

ла, Радници су се знојили, а

Васа Кнежевић је увећавао
капитал. Подигнуте су елек-
тричне централе у Макишу и

Вреоцима, купљен је рудник

угља у Јунковцима. Рудник је

дао погон централи у Вреоци-

ма али и нове изворе зарале
Васи Кнежевићу, који је отку-

пио од „Јелице А. Д.“ елек-

тричне централе у Крагујевцу,

Краљеву, Чачку и Шапцу. Та-

ко је власник мале стругаре

„Макиш“, постао и власник 0-
светљења скоро целе Србије
и "Срема.

Стругара је добијала сиро-
вине из Босне, Кнежевић није
имао својих шума, али је и-

мао „пријатеља“ у мнотим та-

дашњим министарствима. Тако

је и државна шума постала
предметом његове експлоата-

ције.

За време рата Немци и вла-

сник Кнежевић хтели су да ра-

де предратним

_

капацитетом.
Но, радници нису хтели, а и

партизани су били на домаку.

Кнежевић је упорно настојао

свим силама да се ради. Од
такозване НДХ тражио је про-

дужење уговора о експлоата-

цији шуме.
разлику у новцу у износу од

800.000 динара. М стругара је

најзад пуштена у погон, За че-

тири године окупације прера-

Бено је само 10.000 кубних ме-

тара обле грађе. Само — јер

то је данас посао од свега два

месеца.
_ Ослобођени народ поставио
је Кнежевића на оптуженичку.

клупу. Стругара је конфиско-

вана и дата правим власници-
же +  

Чак је послао и.

 

· напоље), г
" плац око стругаре се уређује,

 

и најтеже балване

ма — онима који раде у њој.

Радни колектив стругаре „М>.
киш“ променио је свој олнос

према раду, Они који су пре

рата слабо радили, за време

окупације готово никако, од:

једаред су запели свим снага-

ма. Пошто уопште. није било
сировина, приступило се о
правци стругаре. Повезани су

сви електрични водови који су

били искидани, Ишло се У
сремске шуме и од исечених

храстова прављене су греде за
монтажу нове жичаре. Обнов-
љен је рудник у Јунковцима и

— у томе је дошла сировина.

Маја 1946 године вешти спла-

Због тога што норме још
нису уведене није било удар-
ника, али су 32 радника и рад- |

нице похваљени и награђени.
До 1 маја биће уведене нор-

ме, У раду и дисциплини нај-

више су се до сада истакла о-

дељење обле грађе, гатерска

сала и особље погона стру-

гаре.
ж

У стругари „Макиш“ изра-

ђује се сав грађевински и сто-

ларски материјал: греде, ла

ске, штафле, летве, разноврсна

амбалажа и разне бараке.

Дугачак је пут од дрвета до|

греде или бараке Он почиње|

још у шумама Босне, где _се

обарају „столетна“ дрвета. Бр-

зим и хучним водама Дрине и

тихом Савом довлаче се бал-

вани везани у сплавове. Крај

стругаре налази се мало при-

станиште где се

—

раскивају

сплавови. На вагонете, који се

увлаче у реку, стављају се

балвани и извлаче помоћу е-

лектромотора. Поред ове пру-

ге за извлачење сировина по-

стоји и друга за утовар у бро-

дове готове грађе. Сада се у-

бацује нова скретница

ће се извлачење сировина по-

већати за 30 до 35%.
У дворишту стругаре с леве

и десне стране избацују се гре-

де, Само два радника, са спе-

цијалном направом, такозваним

цепином, преврћу са необичном

лакоћом греде, које су често

тешке и до 2000 килограма.

 

Готова грађа транспортује се на градилишта .

вари довукли су прве греде.

Суша је кочила пун размах.

Дошао је други период новем-

барског такмичења. Ево ре-

зултата који је постигао рад-

ни колектив стругаре „Ма-

киш“ само у овом делу такми-

чења: Децембар, јануар и фе-

бруар — производња пребаче-

на за 10% у односу на пред“

ратни капацитет. У марту 40%!

Квалитет на предратном ни

воу! Уштеђено 4—5% од пред-

виђеног плана. Даље: кров

стругаре  опргвљен, извртен
по.

низ практичних оправки,

дигнуте две зграде за зару-

баче и у њој машине оспосо-

бљене, подигнута радионица

за сандуке дуга 50 метара и

машине оспособљене, подигну

те зграде за шлеп-циркулар,

приступило се изградњи рад-

ничких станова (који ће распо-

лагати са конфором), отворена

· пекара, отворена менза (у ко-

_ јој је монтиран радио апарат

са звучницима постављеним

уређена амбуланта,

итд. Е-
Око предузећа је и раднич-

"ко насеље. Постоји основна

школа, Двадесет четири омла-

динца похађају средњу шко-

_лу. Организовани су аналфа-

бетски течај, читалачке групе,
зидне и усмене новине, уводе

се стручни курсеви док се мла-

ћи већ практично осиособља-

- веђу. р

  

Потом се балвани разне ве-
личине постављени на вагоне-

те одвлаче у мале кућице са

отвором и с једне и друге

стране. У њима су смештене

рубаче. То су тестере на елек-

трични погон које за час изре-

жу дебела стабла. Одатле се,

већ сортирана обла грађа по

величини, одвлачи у стругару

где се додељује на гатере —

вертикално постављене тесте-

ре које секу балване по ду-

жини у даске, штафле или

летве.
Тиме је процес производње

грађевинског материјала завр-

шен, Готова роба слаже се у

шупи по класама или у што-

сове за сушење, одакле се ка-

мионима или колима транспор-

тује даље, Један део иде у ра-

дионице где се прерађује У ба-

раке или у разноврсну амба-

лажу, други се употребљава.

на грађевинским радовима.

  

  
  

 

  

   

  

   

У суботу, 12 овог ме-

сеца у 6 часова поподне,

одржаће се редован саста-

нак дописника 220 окто-

бра«.
Састанак ће се одржати

у просторијама библиоте-

ке, Влајковићева 8, први

спрат.
Позивају се сви допи-

сници да овоме састанку

ненизоставно присуствују,

УРЕДНИШТВО

политичћо-ЕЋОН  
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СТОПА ДОБИТИ. — Бао што

се сама добит у нашој оп-
штенародној привреди по су

штини разликује од капита-

пистичке добити — профи.

та —. тако се и стопа до-

бити код нас разликује од

капиталистичке стопе про-
фита и по садржини и по
начину одређивања.

1. — Стопа капиталистич-

ке добнти — профит — за-

виси од односа масе вишка
вредности и укупног капи.
тала, — На пример; ако у-

купни капитал износи 20 ми-
лијарди, а капиталисти у-

спеју да из радничке класе

исцеде 5 милијарди вишка

вредности; онда ће просечна
стопа профита бити 250/0;

ако успеју да исцеде 6 ми.

пијарди, онда стопа профи-

та износи 300/; ако успеју

да исцеде 8 милијарди, онда

је стопа профита 400/) итд.
Еако је капиталистима циљ

" што већи профит, то никада

не може доћи до тога да
они, или ико у капитали-
змг" постави максималне
границе стопи добити.

2. — Еапиталистички про-
Фит мора да буде толики да

задовољи нако потребе капи-
талистове личне потрошње и
других непроизводних изда.
танка, тако и потребе акуму-

лације, Значи, да капитали-

стички профит садржи два
дела — један, фонд личне

потрошње и разних других
трошкова капиталистичке
ипасе, м други, фонд капи.
талистичке акумулације.

3. — Остварење капитали-
стичког профита зависи још

и од могућности да се про-

дукти, који садрже у себи

вишак вредности, продају по

цени која обезбеђује добит.

Ано то не успе, онда може

да се деси не само да про.
парне добит (профит), него

и сам капиталиста.
Из света овога видимо да

су профит и стопа профита:
прво, само форма под којом

се крије суштина експлоата-

ције рада од стране капнта-

ла и друго, нешто што се не
може плански и унапред од-
редити, него се остварује у-
ствари тек после свршеног
чина ин под притиском стихи-
ске власти закона зредности.

Како је, међутим, добит

на нашем општенародном
привредном сектору само
мерило друштвене рентабил-
мости и само елеменат оп-
штенародне акумулације, о-
нс има друкчију економску

и друштвену садржину, не
зависи од стихије него од
предвиђене потребе и мо-

гућности општенародне аку-

мулације, од планом пред-

звиђеног дела акумулације

који ће се вршити у виду

сопствене акумулације. Са-
мо одређивање стопе до-

бити није препуштено сти-

хији, него је решењем Вла-

де ФНРЈ општа стопа доби-

ти одређена на 70/0.
#

ОПШТА СТОПА ДОБИТИ нема

ничег сличног са просечном
стопом профита. Она је оп-
шти проценат општенародне

акумулације, који се препу-

шта самоиницијативипреду-
зећа и њихбвог руководства»

проценат, који у виду годи-

шње добити одбацује свака

грана и свако предузеће

просечног органског саста.
ва. 70/; опште добити значи

да на сваких ефективно у-
ложених 100 динара у про-
изводњи, без обзира на то
копико се пута они у једној-

тодини обрну, долази годи-

шње као добит 7 динара.

Различитост техничког и

органског састава као и бр-

зине обртања средстава по-

јединих грана и предузећа

показује се као отступање

просечне стопе добити зе

сваку лоједину грану од оп.

ште стопе добити, и нао от-
ступање индивидуалне сто“

ле од просечне.

.

ПРОСЕЧНА СТОПА ДОБИТИ

— то је стопа добити која

ваши за сваку поједину гра-

ну производње понаособ, а

која се израчунава према

општој стопи; узимајући у

обзир просечну брзину обр-

тања средстава у тој грани.

На пример, општа стопа

добити је — као што је ре-

чено — 70/,;. Грана Х распо-

лаже са укупно 2 милијарде

упошених средстава. Од то-

та је 1 милијарда у облику
основних средстава, тј. згра-

да, машина итд. (Ради једно-

ставности У рачунању

претпоставићемо да се сва

та средства обрну једанпут

у 10 година). Друга мили.
јарда налази се у виду обрт-
них средстава: сировине, ра.

зни материјали који се тро-

<<

ше у производњи и фонд за
исплату радниха. Узмимо да

је у сировине и материјале

уложена сума од 800 милио.

на и да се она обрне два
пута у години дана. У фонд

за исплату радника нека бу-
де уложена преостала сума
од 200 милиона и нена се
та вредност обрне 4 пута го.
дишње. Колико би на име

добити смело да се рачуна

у тој грани на трошкове
производњег

Према општој стопи доби.

ти од 70/%, та грана сме да
постигне укупно 140 мили-

она добити годишње. Њени

стварни годишњи трошкови
' производње износе:

1) утрошан основ.
них средстава (1
милијарда која се

обрне у 10 година)

2) утрошак  раз-
них материјалних

средстава (део о-
бртних

с

средстава

ноји износи 800

мигнионсф а обрне

се два пута го-
дишње)
3) плате радници-

ма (фонд од 200

милиона који се
обрне четири пута

у години дана) 800 мил,

Унупни трошкови

производње 2500 мил.

Значи да обрт од 2 мили-

јарде и 500 милиона треба

· да да 140 милиона добити.

Ано сада по најобичнијем

„процентном рачуну“ рачу«
намо уз колики проценат

ћемо добити од 2,5 милијар-

де 140 милиона имаћемо:

. __140.000.000 х 100 ___140

ој =—-2.500.000.000 25700/
Значи да је просечна сто.

па добити за ову грану

5,600/). Исти резултат доби-

јамо ако укупни износ о=

сновних и обртних средста-

ва (2 милијарде) помножи-

мо са општом стопом доби-

ти (7) и поделимо укупним

износом годишње цене ко.

штања (2,5 милијарде).

Овако добијена просечна

стопа добити претпоставља

друштвено-просечне тро.

шкове производње. Међутим,

чињеница је да — као што.

није органски састав разних
грана производње једнак,

исто тако није једнак

ни састав појединих преду-

зећа исте гране, да су —
према томе — трошкови

производње сваког појединог

предузећа друкчији, да ће,

дакле; и стварна стопа до-
бити појединог предузећа

отступати на више или на

ниже од просечне. Та стопа

добити је Х.

100 мил,

1600 мил,

ж

ИНДИВИДУАПНА СТОПАДО-

ЂИТИ. Она показује колико

је свако поједино предузе-

ће испред или иза друштве-

но-просечне продуктивности.

Она се израчунава унапред

да би предузеће могло план-

сни да предвиди своју го-

дишњу редовну добит, евен-

туаину планску екстрадобит,

и да би, приликом биланси-

рања, могло да установи и

своју натпланску добит.

Индивидуална стопа доби-
ти зависи од тога колико и
у ком правцу индивидуални

трошкови производње отсту«

пају од просечних трошко-

ва. Ако су индивидуални

трошкови једнаки са просеч.

ним трошковима, индивиду-“

апна стопа добити се покла.
ла са просечком. ко су ин-
дивидуални трошкови мањи

од просечних, онда индиви~

дуална стопа мора бити

већа.

На пример ако су просеч-
ни трошкови 100, а индиви«

дуални 90, и ако је просечна

стопа 5,60, онда треба про-
наћи ону стопу која ће сс
90 дати исто онолину апсо-

лутну добит колику 5,60 да-
је са 100. Значи, треба 100
помножити са 5,60 и подели-
ти производ са 90. У нашем
спучају би било 6,220/). _

Кино су ниндивидусални тро-

шнови већи од просечних,

али још омогућавају добит,
онда ће индивидуална стопа

добити бити мања од про.
сечне. На пример ако инди“
видуални трошкови произ-

ведње место 100, износе
102, тада ће индивидуална

стопа бити равна оном про«
центу с којим ће 102, дати · |
износ који претставља разли~

ку између нндивидуалне це~

не коштања и просечне цене
" коштањс, увећане за про-
сечну добит. У овом 1
шем случају то ће -
ти 105,60 — 102 == 360;
3,60 Х100 == 360; 360:102 =

3,530/0,
о-———–———

СТРАНА 3
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__ ГРАЂЕВИНСКА СЕЗОНА У Б
ШТО ВИШЕ НОВИХ КАДРОВА ЗА ГРАЂЕВИНАРСТВО

 

ЗЕОГРАДУУ

__НОВАУРЕДБА О ПЛАТАМА
__ ГРАЂЕВИНСКИХ РАДНИКА

|

јокки грађевинских рад-
ника од ослобођења до

данас измењен је потпуно. Из
дана у дан рад грађевинаца
се више цени и поклања му се
све већа пажња. Узевши у 06-
зир да петогодишњи

_

план
предвиђа градњу огромног
броја објеката, фабрика, ста-
нова, установа и путева, гра-
ђевинским радницима биће о-
сигурано запосљење у струци
која је новом уредбом изјед-
начена са свим осталим, па чак
има н извесних преимућстава
над њима.

Грађевинарство и грађевин-
ци нису пре рата довољно це-
њени, За грађевинске раднике
углавном су регрутовани

_

си-
ромашни сељаци од којих је
свега једна четвртина имала
код куће нешто мало земље,
док су остали морали у крат-
Кој грађевинској сезони чеки-
ћем и мистријом да зараде то-
лико да би могли да исхране
своје породице преко зиме, ка-
да се уопште није радило.

Данас је таква пракса у пот-
пуности одбачена. Грађевински
радник је изједначен са свим
осталим радницима,

Новодонесена Уредба о пла-
тама радника и ученика у гра-
ђевинарству“ из основа мења
досадашњи положај грађевин-
ских радника. Поред основне
плате Уредба је предвидела и
посебне додатке према врсти и
условима рада. Тако ће тешки
рад бити награђен са даљих
5—10% основне плате, рад У
врућим погонима за 8—15%, а
рад штетан по здравље од 10—

сума посебних

додатака има максималну ви-
сину до 35% повећања основне
плате. Појединим грађевинским
струкама Уредба даје могућ
ност повишења основних пла-
та од 10—40%, Проценат пло-
већања зависи од важности и
приоритета појединих градњи
и од категорија радника.

Укидањем досадашњих раз-
реда скупоће, грађевинским
Радницима који су радили у
местима другог разреда скупо-
ће аутоматски се повећава пла-
та за 10%.

Грађевинац упућен од стра-

не. предузећа на рад ван ме-

ста свога сталног боравишта

добија додатак од 10—–25%.

По новој Уредби сва грађевин-

ска предузећа дужна су да

својим радницима _ обезбеде

стан и исхрану У мензи по ре-

жиским ценама. Уколико неко

предузеће не може да одгово-

ри овоме задатку, онда је оно
обавезно да радницима испла-
ћује посебан додатак од 15—
30 динара дневно.

"Радници запослени непрекид-
но у једном истом предузећу
добијају повишицу плате од

основне плате после 3 ме-
сеца рада, а 10% после 6 ме-
сеца и од 15% после 9 месе-
ца непрекиднот рада.

 

Уживање права на годишњи
одмор такође је омогућено и
грађевинским радницима, По-
сле 8 месеца рада, радник има
право на сразмеран Слој дана
годишњег отсуства,

Ученицима у привреди тако-
ђе су одређене основне плате.
Ученик-грађевинац за првих 6
месеца учења има основну пла-
ту од 5 динара по сату, а по-
сле 6 месеци од 5—7 динара,
Уколико ученик постиже ква-
литет

с

рада квалификованог
адника он стиче право и на

Б0-90% основне плате вали-
фикованог радника.

Нова Уредба, која побљшава
потпуно материјални положај
грађевинаца, треба да осигура
и прилив нових кадрова у гра-
ђевинску струку, јер се до са-
да у њима оскудевало.

У првој години планске
изградње, само Београду ће
бити потребно најмање 12 до
15 хиљада грађевинских рад-
ника, да би предвиђени радо-
ви били на време завршени.

Међутим, нездраво пред-
ратно стање приморавало је
наше раднике да са извесним
предубеђењем ступају у гра-
ђевинце, и то тек пошто се
нису могли запослити у некој

другој струци. Због тога м“
данас немамо довољно струч-
них грађевинских кадрова, А-
ли када постоји потреба за
што већим бројем грађевина-
ца и када су животни услови
за њих потпуно измењени и
имају сталну тенденцију  по-
бољшавања, природно је што
неквалификовани радници и
радници других слабије разви-
јених струка треба да се пре-
оријентишу, да изуче неки од
грађевинских заната и у ње-
му да се стално упосле.

Народне власти омогућиле
су отварањгм великог броја
курсева брзо обучавање и сти-
цање квалификација за струч
не грађевинске послове. Ову

могућност треба да користе не
само незапослени — неквали-
фиковани радници већ џи љу-
ди свих осталих струка који

немају намештења, а нарочито
радничка омладина која тек
ступа на посао.

Омладинци не могу прили-
ком 'избора заната да  пра-
вилно оцене важност поједи-
них струка. Зато би била ду-
жност руководстава омладин-
ских организација да укажу

младим радницима пажњу на
сав значај који грађевинарство

има код нас, да их упуте у
грађевинску струку и тиме о-
сигурају грађевинарству при-
лив нових кадрова, прилив
младих људи који ће да уна-
преде и подигну углед грађе-
винских радника. Јер, заиста,

грађевинарство без младих љу-
ди који ће да унесу нов, так-
мичарски дух у рад, без људи

који ће да омогуће поставља-
ње нових, правилних технич-
ких норми, без омладине која
ће прва да поведе борбу за

премашивање тих норми, не
би могло да оствари сву пла-
ном предвиђену изградњу. Не-
достатак нових младих кадро“
ва значило би остајање на ста-
рим позицијама

Имајући у виду значај гра-
Бевинарства и знајући да су
грађевински радници најзад
добили потпуно  изједначење
са свим осталим радницима, па

и више од тога, знајући да су

поред добре плате за грађе-
винске раднике осигурани и
лепи станови, који се сада гра-
де, млади радници — омла-
динци не треба да се двоуме

У избору заната, Грађевински
занати у нашој Републици по
својој важности стављени су
на прво место свих планова.
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Обнављање задружне зграде у Дечанској улици
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зградња станова за гра-~
ђевинске раднике пове-

рена је »Дому«, грађевинском
предузећу ИНО:а и »Неинма-
ру«, грађевинском предузећу
Народне Регублике Србије
која располажу потребним фи-
нансиским средствима за из-
градњу станова за смештај
око 3000 радника, Изградња је
већ отпочела на Северном и

Јужном булевару, код елек-
тричне централе и Ветеринар-
ског факултета. Међутим, по-
требно је још у почетку радо-
ва скренути пажњу на извесне
недостатке од којих је најва:
жнији тај, што наша преду-
зећа нису на време отпочела
са градњом станова, што ра-
дови бар до данас слабо одми-
чу, тако да данас, кад је се
зона већ огпочела, сем два
објекта, који су још прошле
године изграђени а ове годи-
не довершени, није ниједна
колонија готсва и неће бити
завршена пре 15 маја. Тако,
на пример, предузеће »Нен-
мар« није на време предузело
потребне припреме. То се нај-
боље види по томе, што се до“
сада отпочело са изградњом
свега једне колоније код Ве-
теринарс«ог факултета, у Ко-
јој ће бити смештено око 600
радника, а предузеће уствари
располаже кредитом за из-
градњу ставова за око 1200
до 1500 радника, Планови за
изградњу станова код Ветери:

 

нарског факултета још нису
готови, иако се са градњом
отпочело, а предузеће још у-
век нема потребно земљиште
за изградњу осталих колонија.
На Јужном булевару, где ра-
дове изводи грађевинско пре-
дузеће »Дом«, за последњих 15
дана радови такорећи нимало
нису напредовали, а већ три
дана се на градилишту не ра-
ди, зато што нема каиша на
машини за дробљење матери-
јала.

Јасно ле да има много објек-
тивних разлога и тешкоћа, као
недостатак материјала и слич-
но, који знатно отежавају и
отежаваће ред, али кад је у
питању изградња станова за
грађевинске раднике треба у
ложити више труда и упорно-
сти, треба учинити све да ста-
нови што хитније и на време
буду завошени, тако да их
радници У овој сезони могу
што дуже да користе,

Важан недостатак у изград-
њи станова је тај што досада
није коришћен добровољни
рад чланова наших масовних
политичких организација, на:
шег Народног фронта, а наро-
чито АФЖ-а, које су примиле

· на себе обавезу да ће у знат-
ној мери псмоћи изградњу. На
тај начин, поред тога што би
се знатно убрзали радови, по
стигле би се приличне уште-
де, тако би станови били знат-
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Грађевинске раднице

но јевтинији а за одобрене
кредите могли (би изградити
већи број станова него што је
предвиђгно. Овај недостатак
морамо вајхитније отклонити.
То је тим лакше, што су наше
организације спремне да дају
све од себе кад је у питању
смештај грађевинских радни
ка.

Пошто сви грађевински рад“
ници, који долазе ове сезоне
у Београд, неће моћи бити
смештени у колонијама за гра-
ђевинске ралнвике, то се пред
предузећа и синдикалне орга-
низације псставља тежак и
сложен задгтак око смештаја
радника. по грађевинама и
приватним становима, Мора се
констатовати чињеница да о-
вом питању није посвећена
довољна пажња ни од стране
предузећа, ни од стране у
правних одбора, односно под-
одбора, подружница. Тако на
градилишту предузећа »Нен-
мар« код Ветеринарског фа-
култета радници спавају у про-
сторијама које нису неколико
дана уопште чишћене, где ис-
под сламарица леже прљаве
чарапе, отпаци од јела итд,
Ништа вије боље стање ни

у појединим »спаваоницама«
предузећа »Дом« на Северном
булевару. Јасно је да одго-
ворност за ове пропусте сно-
си У првом реду управа преду-
зећа, која није одредила лице,
које треба да се стара 6 сме-
штају радника као и о одржа-
вању чистоће, а још већу од-
говорност сноси "подружница,
која није на време упозорила
управу предузећа на

—

овакве
појаве, ннти је радницима у-
казивала на готребу одржава-
ња чистоће, Управе предузећа
треба да схвате, да је глав-
ни задатак грађенинских рад-
вика да кроз такмичење деду

  

све од себе У изградњи тако
потребних грађевинских обје

ката. Да би то постигли, тре-
ба их ослободити свакодневне
бриге око сдржавања чисто-
ће у спаваоницама, За тај по-
сао треба узети одговарајућу
радну снагу,

О радницима који станују
изван градилишта, предузећа
и подружнице воде врло сла-
бу бригу. Тако, У подруму То-
маша Јежа број 10 станује 10
радника, ад У рушевини у Ни-
шкој број 16 стануја око 70
грађевинских и осталих рад-
ника, под тешким хигијенским
условима, Да би се досадашњи
недостаци отклонили потребно
је да подолдбори, односно У
правни олбори подружница и

Месни одбзр грађевинара пру-

~  

 

 

   

 

же пулу помоћ управама
предузећа ско смештаја гра-
ђевинских гадника изван гра-
дилишта. Потребно је да “У
права предузећа и  подру-
"жница тачно знају где им ста-
нује изван градилишта сваки
поједини радник, а да комиси:

ја за станове и снабдевање о-
биђе све те станове и провери
какви су хегијенски услови у
њима, нарочито да провере
висину станарине, коју радни:
ци плаћају извесним

_

лицима
за крајње вехигијенске и не-
могуће »станове«. Подружнич-
ке управе треба да обрате на-
рочиту пажњу на поједине
раднике који су још у бившој
Југославији научили да спава-
ју по којекаквим ћумезима
ради »уштеде« За њима се
често поводе многи млади и
нови радници који долазе са
села. Новим радницима треба
правилно објашњавати од ко-
лике је штете по њихово
здравље ставовање у оваквим
»становима«, а нарочито ука-
зати на однос између постиг-
нуте »уштаде« и последица,
тј. смањења радне способно“
сти маље зараде, болести,
превременог старења и испа-
дања из производње.

Питању

·

исхране грађевин-
ских радника по већим гради-
лиштима грађевинска преду“
зећа притила су ове године са
више озбиљности;
прошлогодишња искуства, _и-
ако се не би могло рећи да
су све припреме задовољавају-
ће. Исхрала радника вршиће
се углавном на градилишту и
то отварањем мензи. У том
циљу су грађевинска предузе“
а ангажовала посебна струч-

на, лица, чији је искључиви за-
датак исхрана радника. Струч-
ним руководкоцима мензи, по-
ред финансиске, потребно је
пружити и сву осталу помоћ
од стране предузећа и подру-
жнице, јер препуштени сами
себи неће моћи одговорити
својим задацима. Тај задатак
нарочито је тежак при орга-
низовању исхране на мањим
градилиштима, где је досада,
врло мало учињено. Обила:
ском извесних градилишта

да кухиње,
ведостатако

констатовано је
паред извесних

 на келе..

користећи ·

СИ
углавном задовољавају основ-=

 

 

не хигијенске прописе, док
чистоћа трпезарија није на
висини. Стољлови нису пресву-
чени чистом белом хартијом
и више дана уопште нису ри-
бани. Упратни одбори, одно:
сно пододбери полружниџа,
преко комисија за снаодева«
ње и станове треба да пруже

помоћ у организовању исхра-
не, Како на већим тако и на
мањим градилиштима и ла за-

рочиту пажњу обрате на п“т
вилно коришћење вамип ти

додељених ол стране наши
народних власти, као и на
квалнтет ни квантитет хране,

За све евентуплне злоупотребе
сносиће горед криваца пуну
одговорност пред чланством и
вишим санликалним форумима
пододбори и управни олдбопи
полпужнаца. Полпужница тпе-
ба нарочигу пажњу ла посвети

убеђивању радника о потреби

 

 

исхране »“ мензи, јер има слу“
чајева, кло што је на Север
ном булевару, да се од 150
радника храни У мензи свега

55, што приближно износи око
35%. Остати радници једу »су-
ву храну«, која се код поједи-
наца састоји од хлеба и лука
или, што је ређе, од парчета

сланине, чварака. итд. На пи-
тање зашто се не хране у мен:
зи, поједани радници одгова-
рају да је то због »штедње«,
пошто грађевинска сезона тра“
је свега 6 месеци, Против о“
ваквих и сличних појава тре-
ба водити упорну и енергич-
ну борбу, правилно објашња-
вајући радницима колику ко-
рист имају од здраве и пра
вилне исхране, као и које су
мере пргдузела наша  грађе-
винска предузећа у пиљу што
већег продужења грађевинске
сезоне и смањења мртве сезо-
не. При овоме треба имати у
виду да самим убеђивањем не-
ћемо постићи задовољавајуће
резултате, уколико не учити
мо све ла храна у мензама
буде што боља и јевтинија,
а самим тим  приступачнија
радницима.

Грађевински радници су са
много воље и залагања поче
ли овогодишњу грађевинску
сезону и сигурни су да ће из:
вршити све постављене задат“
ке. Грађевинска предузећа и
синдикалне организације тре
ба да учине све да радницима.
олакшају извршење задатака
и то на тај начин, што ће се
потпуно заложити за што 60"
Љи смештај и исхрану својих
радника, имајући стално На
уму да ћемо само на тај на
чин успети да сачувамо што
дуже у привреди стручне гра"
ђевинске раднике у којима 0'
скудевамо, Брнга за сваког
појединог грађевинског како
стручног, тако и нестручног
радника, за његов стан, ИС
храну, здравље, стручно, по“
литичко и културно уздизање.
треба и мора да буде главни
задатак како за подружнице,
тако и за предузећа.

Велимпр ЦАКЕЉИЋ
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тЕТЊАЈЕДНОГ, БИВШЕГ ПРЕДУЗИМАЧА

ПО ГРАДИЛИШТИМА| "="
Њеограда

ин

аута

Припрема материјала за израду ребрастих таваница по си-
стему »Џигера

За бившег предузимача, ре-
димо да се он гове Перић, не
би се могло рећи да је добро-
намерно расположен према
народној власти. Нарочито од
оног тренутка када је велико
грађевинско, предузеће треду-
зимача Перића национализова-
но. Од тога тренутка преду-
зимач Перић је радо слушао
приче о неуспесима и тешко-
ћама на које наилази народна
власт, не желећи да чује о
успесима.

Таквог грађанина Перића,

злурадог и доконот, откако је
почела сезона грађења, може-
мо често да оретнемо на гра-
дилиштима Београда. Обила-
зи то онако као и некад, пре
рата. разгледа, зли сада често
заподене разговор са људима

на градњи што у своје време,
као газда, није имао

–

обичај
да чини,

Зашто се таквом бившем
" предузимачу не би преатружио

Нови-
да

прокљуви све. М ето, грађанин

"Перић, био је једног промећ-
ног дана, а да то ни сам није

знао, праћен, док је !травио

своју "уобичајену

_

инспекцију

„туђих градилишта".

На градилишту код Поште

број 2 бивши предузимач је

застао и разгледао не баш ве-

лики број радника.

— Мало вас јез — упитао је
постаријег мајстора у кожном

гуњу. р

— Па, да видиш, и није. За

оволико материјала, колико га

имамо, доста нас је! — одго-

вара му мајстор.

и новинар-посматрач»

Некако се не журите, —

као у шали добацује Перић.

—- Богами, многи код нас

прилично запињу, као да гра

де своје сопствено. А ја ве

лим, зашто да се премарам!

Мајстор у ГУЊУ допао се

бившем предузимачу. Дебељу-

шкасти Перић спушта мајсто-

ру руку на раме и уз једно

„имаш право“, задовољан из

пушта градњу. Он није вољан

да разговара са онима који се

„залажу“, како му рече мај-

стор. То би му покварило ра

сположење.

На бролоградилишту

·

Чука-

рица видео је наш предузимач

градњу нових радиониша, али

из предострожности није хтео

ла се упушта у Разговор са

радницима. Учинило му се да

се тамо рали превише добро

што њега не би могло да 0-

брадује. :

Ветеринарски. факултет 6

бишао је површно.

— Граде, шта се ту може.

Те факултет, те  Претседни-

штво владе, па зграда задру“

ге у Дечанској, па Теразије и

још триста других чуда Из-

гледа да могу и без нас пре-

дузимача, — закључио је

_

на

крају, и тај закључак га обес-

храбри.
Полази ка Северном Булева-

ву Тамо-су тре- краткох.,#02“

мена почели, Игненађен заста-
је код градилишта. Пет вели-
ких кућа, новоградња, као ла
је нагло изникло из црвене и-
ловаче брега.

— Како је то могућер> Тако

брзо да се подигну толике
зграде!

Жељу да се удаљи победи
професионална радозналост.

— Могао бих баш да ви-
дим... Добро радите! — доба-
ци он радници у плавом ком-
бинезону, која је мешала мал

тер.

—Трудимо се,
ова.

Грађанин Перић пење се уз
скелу. Гледа незадовољно у

мистрију која се брзо креће У
руци мајстора зидара.

= Па, како успесте да о

традите оволико много за 0

во кратко време»

— Е чико, одговара млађи

мајстор, за то треба највише

да се захвали нашем градите-

љу Цигеру. Да није било ње-

— одговара

гових ребрастих таваница,

тапкали бисмо ми још увек

на првом спрату. Али човек

вредан и довитљив. Још зимус.

је он припремао материјал за

таванице.

— ЈА шта се то зидар

= Раднички станови.. Зар
ниси читаор Овде ће да ста.

нује 166 радничких породица.

Добар радник данас мора да
има и добар стан. А овде ће

да станују најбољи, ударници.

Не би могло да се каже за

грађанина Перића да је а
сположен док силаги са скеле.

Он тражи начин да своје су-
морне утиске блажи. До кухи-
ње га доводи пријатан мирис
јела.

= То ли је за радникер

—Свакако...

— Па колико нх има на
градњи»

— Око 77.

— Богами, овде би могло да
ради три стотине радника,
примећује Перић.

— Могло би, друже, и ра'

диће док дође више матери-
јала. Тек смо почели.

— А ха, материјала нема, —

сада већ озарен узвикује пре-

дузимач, — није 'благовреме-

но припремљен»

— Тако је...

— Па зашто

— Пропуст, — одговара чи-

повник.

Перићу

—

се
вост.

— А сви се радници хране

у мензи, овде код васг

— Нажалост, свега 42..

—Шта, не свиђа им сер

— Свиђа се њима, зли не

воле да режу своје карте 38

з

ле петИТ7

враћа говорљи-

храну. То би некако требало

удесити.., ,

Бивши предузимач закучу“

лезадовољнају, себи:„Ремају,

1
материјала, у кухињи неће да
се хране, шта још..." ;

радницаАнкица Станишић,
у плавом комбинезону, при-
влачи његову пажњу.
— А ти учиш, учиш» .
— Па радим...

— А идеш ли на курс»

— Какав курср
Па има неких курсева за

грађевинске раднике, чуо сам.

— Ја, право да вам кажем,
не знам за такав курс, — ка-
же Анкица. — Оно, неки дру-
гови иду сваке вечери негде,
али мени нико ништа није ре-
као.
Предузимачу Перићу је до-

вољно. После узрујавања, 0-
вакви случајеви делују умиру-
јуће. он напушта градњу.
Мрмља задовољно: „Знао сам
ја да од тога нема ништа. По-
дигли галаму о курсевима 4,
ево, нису раднике ни  обаве-
стили да тако што постоји."
Али се предузимач Перић и-

пак није вратио задовољан
кући.. Расположење му је по-
кварио један случајан сусрет.
Ниже, испод градилишта рад-
ничких станова, наиђе на још
једну новоградњу,

Шта је тор
— Традимо станове за нас.
— За кога»
— Па за нас, грађевинске

раднике. Овде ће да станује
триста грађевинских радника.
Предузимач Перић хоће да

ВИДИ и то „чуло“: „Станови
за грађевинце. Ко је то још
видео» Када је то било2" Из
размишљања га трже крупан
глас.
— Ооо,

гледаш... Па,
Бивши газда претознаје

свог некадашњег 'мајстора,
Црнотравца Љубомира Нико-
лића.
— Па, како Љубо»

газда, обилазит,
како сир

— Ево, — одговара Љуба
спремно, — радимо „газда“.
Али некако се изменила вре-
мена. Сад зидамо га себе.

та велии, станови за грађе-
винске раднике! Прошло је

 
на обновиЗавршни радови

зграде на углу Ректора Драг.
Јовановића и Булевара Црве

ве армије

време када су нас предузима-
чи плаћали како су хтели и
када смо становали по уџери-
цама, Сада ти је овако: колико
радиш толико ти се н плати.

По норми се ради, а ко је
пребациш, плати ти се више.
А наши радници иду и на
курсеве. Е, мој „газда“, кур-
севи за грађевинске раднике,
јеси ли ти то некад сањао.
Нема више као што беше: ра-
диш само шест месеца, а жи-
виш од чекића, Нема више да
ми предузимач плати колико
он хоће. МИ Уредбу смо доби-
ли. Тако ти је то мој бивши

„газда“ предузимачу!
бивши предузимач враћа

се утучен кући, да би се после
ручка пожалио жени на лоше
варење док му у ушима бру-
ји оно „нема више",

Ипак, случајеви разних бив-
ших предузимача могу да нас

науче којечему:
Треба што је могуће пре 0-

сигурати материјал за град-
њу, јер је пропуст очигледно
учињен..
Треба то боље

_

упознати
раднике са значајем стручних
грађевинских курсева и приву-
ћи на те курсеве што већи
број људи... |

Треба појачати

_

културно“
просветни рад са

—

грађевин

ским радницима.:,
Треба из погрешака и про-

пуста извући поуку, пронаћи
кривце и показати им грешке...
Трава часа 5

"Врапа ВУЧКОВИЋ.
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У току 1946 године омла-

дина и народнофрон-
товске организације Београда

постигле су велике успехе на

уређењу града.
видни резултати остварени У

седмомесечном такмичењу од !

јуна до 31 децембра.
Поред искуства, стеченог У

току прошле године, које ће
знатно користити нашим ор-
ганизацијама при извршењу

нових задатака, сада ваља от-

клонити и оне слабости, које

су пратиле наш рад у проте-

клом периоду. Ако је такми.

чење по броју учесника у ак-

цијама имало свот значаја ра-

ди политичког учвршћења и

проширења организација, обу-

хватања у Фронту свих по;

штених ин исправних грађана,

оно је, разумљиво, имало и

неке недостатке у чисто прак

тичној користи. При томе је

била основна слабост недо-

вољно рационално искоришћа.

вање људске радне снаге, На

радове су долагили често и

такви појединци, који су има-

ли добру вољу да помогну и

да допринесу нешто општему-

спеху, али због физичких немо-

гућности нису били у стању мно

го да користе. Отуда су стари

људи и жене, болесни и слаби,

били понекад само посматрачи

и присутни граћани. На рела-

тивно малом простору, где су

извођени радови, било је зби-
јено много људи, који су че-

сто једни другим сметали, а
сав посао се одвијао спонтано,

те резултати нису били онакви

какви бипри бољој организаци

ји могли бити, Сем тога није

било ни довољно злата, а ни

стручно руковођење на послу

није увек било обезбеђено.

Али, постигнути успеси показа-

ли су да се бољом организа-

цијом моту остварити далеко

већи резултати. То је данас

нарочито потребно, јер смо

прешли на извођење радова

предвиђених планом.

Народни фронт Београда, а

нарочито омладина Београда,

резултатима. свог досадашњег

рада показали су да могу при-
мити још много веће обавезе У

великим и обимним послови-

ма који су отпочели или који

претстоје. Ови. послови ће се

односити углавном на изград-

њу станбених зграда, на кал-

дрмисање улица, подизање
културних домова, школских

зграда и сокијално-здравстве-

них установа, уређење тарко-

ва и градских гелених повр-

шина, фискултурних објеката,

водовода итд.

На бази стеченог искуства

и у вези нових задатака по-

ставља се пред масовне орга-
низације читав низ нових 38-

датака који значе преокрет у

нашем свакодневном раду, који

оцртавају и јасно одређују У-
логу Народног фронта у да

љем плану изградње наше

земље. Зато ми приступамо,

поред омладинских радних

бригада, формиоању и фрон-

товских радних јединица, не
као пре ко се случајно нађе,

већ по унапред створеном

плану и са тачно одређеним о-

бавезама. Те радне групе не
треба да буду велике и гло-

мазне, већ лако покретљиве и

оперативне, састављене од
људи који су добровљно изја-

вили да ће на тим и тим ра-

довима дати толико радних
часова у то и то време, Тач-

ност на послу, долазак у одре-
ђени час, распоред људства,
рад за предвиђено време, еви-
денција и контрола, обавезне

су при томе. Зато свака рад-
на група мора да има одговор-
ног руководиоца и евиденти-
чара, који ће бити у вези са
стручним

_

руководиоцима ра-
дилишта.

Сваки рејон треба да има
свој план рада

Потребно је израдити план,
како локалних радова и акци-
ја тако и суделовања на вели-
жим радовима градског значаја,
као и радовима које ће игво-

дити. републиканска и савезна
грађевинска предузећа.
Први и Трећи рејон су већ

израдили  овогодишњи план
рада својих фронтовских орга-
низација, Први рејон се обаве-

Зао ла до 1 маја формира 140
радних јединица по 50 људи,
а Трећи 100. радних јединица
од 25 до 30 људи. Ови рејони
су одредили и конкретне за-
датке на уређењу града, као
што су рашчишћавање руше-
вина, уређење улица, дечјих и-
гралишта, паркова, травњака и
тако даље. Први рејон је пред-
видео формирње једне „лете-
ће“ радне јединице од 100
људи, која ће радити у случа-

јевима изванредно хитних. по-|
слова,

треба,
кад год се укаже по-
а биће под директним

Нарочито су:

ске секције за добровољне ра-

дове, Предвиђени су и струч-

ни курсеви за оспособљавање

радника у разним грађевин-
ским струкама, предавања за
радне јединице и друго.

_ Омладина је већ првих да"
/на постигла знатне успехе
Сна грађевинским радовима

Главни део послова узела је

на себе омладинска организа.

ција. Искуства са Омладинске

пруге уче нас да омладина уме

и може обављати многе радо-

ве који захтевају квалифико-

вану радну снагу. Омладина се

брзо учи и привикава на све

послове, па ће сона имати да

изврши највећи део задатака.

У Београду је већ формира-

но 58 омладинских радних бри-

гада, спремних са радове на

новој омладинској прузи и на

другим радовима. Ове бригаде

већ учествују на радовима У

Београду. За четири дана про-

шле недеље на радовима на

Теразијама на „шестици", на

резервоару, на игралишту „А-

вала“ — радило је 1670 омла-

динаца и омладинки који су

дали 5.038 радних часова, На-

рочито је био успешан рад

студентских бригада на уређе-

њу терена на Теразијама. Ове

недеље створен је план рада,

тако да омладинске радне бри-

гаде раде по сменама пре и

после подне. Води се рачуна

о времену 'ангажовања _рал-
них бригада, тако да за сада

свака учествује само једном

недељно на радовима, да се не

би

_

преоптеретиле у време

спремања испита.

Цео посао је ипак у фази

организовања; тек је форми-
ран штаб омладинских брига-

да и спрема се план већих

радова, на којима ће се упо-

требљавати добровољна радна

снага. Али, ових првих дана

ангажовања на радовима уоче-

не су извесне слабости које се

могу одмах отклонити. Дола-
жење на посао није било план-

ски спроведено. Руководиоци
радних група треба раније да
дођу, да са стручним руково-
диоцем на радилишту направе
распоред и да за своју једи-

ницу обезбеде потребан алат,

камионе и друго. После сврше-
ног посла алат се мора пре-
дати уредно, а не оставити где
било. Такође је потребно во-
дити тачну евиденцију: коли-
ко је људи било на послу, ко-

лико су радних часова дали,
ефекат рада и друго. Стручни
руководиоци на радилиштима
морају са своје стране да по-
кажу пуно  предусретљивости
трема омладинским радним
групама, да им одмах одреде
посао, да их упуте и даду са-
вете како ће најбоље изврши-
ти одређени задатак.

До 1 маја треба рашчи-
стити преостале рушевине
по рејовима

(ФРронтовске радне јединице
би могле већ да предузму ме-
ре за рашчишћавање рушеви-
на на свом терену. Предвиђе-
но је да се до 1 маја уклоне
све преостале рушевине у Бе-
ограду. План за ово израђен
је У Одбору станбених зграда
и он је достављен рејонским
секцијама за добровољне ра-
дове. При отклањању рушеви-
на важно је да се одвоји гра-
ђевински материјал, цигла и
камен, који ће се употребити
на лицу места или преугети
од грађевинских предузећа, а
да се шут и земља накнадно
одвозе камионима, кад тереп
буде већ рашчишћен. Овим по-
словима руководиће у сваком

за обнову, који ће радним Рру-
пама дати потребна упутства

и објашњења.

За извршење ових и других

радова биће потребно доста
алата, кога Код предузећа и
рејонских комуналних отсека
нема У довољној количини.
Ради обезбеђења алата за до-
бровољне радне јединице мо-
гла би се преко основних

фронтовских организација по-
вести акција 3за прикупљање

алата, ашова, пијука, лопата и
друго;
То су почетни задаци којим

се морају извршити да би се
створили услови за даљи у-
спешан рад. Радни херонзами
упорност наше омладине и
радног грађанства Београда,
испољен У протеклом периоду
обнове порушеног града, га-
ранција су да ће н нови гада-
ци бити успешно остварени. ,

Милош МИЛИЧКОВИЋ'

Ф
НОВИ УДАРНИЦИ,

новатори и рацио-
нализатори

Индустрије мотора
у Раковици
онцем марта, месепа у
Индустрији мотора У

Раковици проглашени су но
ви ударници, рационализато.,
ри и новатори. Од 205 похва-
љених и награђених приликом
последњег проглашивања у
дарника, број ударника, нова~
тора и рационализатора попео
се на 268. За ударнике су,
проглашени Драгољуб Мило“
вановић, Ратко Стојковић, Ни-
кола Трбојевић, Јосип Бре-
хелмајер, Димитрије Цветко-
вић, Рафаел Бан, Драгослав
Стокић, Велимир Андеселић,
Дамјан Нешић, Александар
Стојановић, Мирко Китанић,
Љубомир Ђорђевић, Михаило

 

. Стојановић н Лазар Терзић.
Сви опи пребацивали су нор-
му од 18,20% до 5500.
За рацнонализаторв су про-

глашени Војислав Митровић,
Милан Илић, Велимир Пирић,
Драган Лазић, Виктор Мохо-
рић, Алексанлар Матић. а Ми-
ханло Бартоловић проглашен
је и за рационализатора и за
новатора,
Радницима који су сенајви-

те залагали на раду подеље-
ње су награде чија укупна
сума износи 77.819 динара.
Од тога је седам ударника =
рапионализатора добило 15.200
динара.

У једномесечном такмите-
њу прелазну заставнцу оде-
љења добило је одељење
за оправку мотора, јер је пре“
бапило пронзводни план за
110/0. Такође је било полеље-
но девет прелазних застави-
ца најбољим групама у оде
љењу и 18 појединачних _за-

ставица најбољим радницима
у појединим групама,

Управа предузећа први пут
је успела да успостави брзу
и сталну евиденпију. Уларпп-
пи, новатори, рапнонализато-
ри и награђени ралнипи И-
дустрије мотора обећапају 7)

ће у наставку такмичарске
године показати још веће у-
спехе и јот више повећати
број радника који се истичу
својим залагањем на послу.

Сава СТЕВАНОВИЋ

 

Уносан посао
Британске власти из окуп ациоле зоне Немачке продају
рурски угаљ уз зараду од 500%.

   

  

„Жуководством„рејонске одбор“!итнето из:колонија,

(Борба)

= Нисам ни мислио, Мимс, да ћемо овде иматибољипро-

СТРАНА5 3

Бољом ортонизотијом добровољног Бадо
ће се рационалније искоришћење

људске радне снаље
рејону по један орган Одбора
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И ове године
сиромашна

београдска деца

ићи ће на

летовање
дељење за социјално
старање ИНО-а  извр-

шило је. припреме да овога

лета пошаље на одмори о
поравак 8.300 слабуњаве де-
пе, чији су родитељи сиро-
машти инемогу да их шаљу
на летовање о своме трошку,
На основу података. који буду
прикупљени у сопијалним от
свецима појединих рејона о

деци сиромашних родитеља,
извршиће се и избор деце. Уз

то ће рејонски отсеци да ко-
ристе такође податке који се
налазе по ђачким поликлини-

кама. При овоме обратиће се

пажња на то да се на лето-

вање шаљу само она деца ко

јима је одмор неопходан за

побољтање њиховог злрав-

ственог стања,

Од укупног броја деце, о-

дређене за летовање 2.500 ма-

лишана биће послато у места

поред шуме. При избору лето- |

валишта обраћа се нарочита

пажња, на то да депа имају

могућност да св гупају и

сунчају, Поред тога, летова-

лишта морају да буду близу

пентра снабдевања, ла би се

што лакте осигурао ловоз

свежег млека, воћа и поврћа.

За 800 београлске деце о
безбеђен је смештај на мор-

ским летовалиштима, Од о-

вих, 500 дечака и девојчица
одабраће поликлинике прили-|

ком прегледа социјално угро-

жене деце и деце из дечјих

ломова, а 300 осталих моста,

обезбеђено је за децу наших

најбољих радника, ударника

и новатора, којима ће се и на

овај начин одати признање

за њихово несебично залага-

._ ње у раду.

Одељење за сопијално ста-

рање већ располаже удобним,

новим покућством, постељи-

ном и рубљем за сва своја

летовалишта, Свако летовали-

ште има такође све уређаје
за болезничку собу, а биђе

снабдевено довољним количи_

нама санитетског материјала,

За разоноду депе набавиће се
потребна, учила и играчке.

Стручно особље, васпитаче

и лекаре обезбедиће за сва

летовалишта "заједно Просвет-

но одељење и. Одељење на-
родног здравља ИНОс-а, док

ће остале поглове при одржа-

вању реда, чистоће и неге

деце вршити чланови наших
масовних организација, при.

мајући добровољно на себе
ове обавезе,

Просветно одељење преду-

зеће мере да ове године већи

број здраве школске деце бу“

де послат на логоровање, а

Одељење рада омогућиће уче,
ницима у привреди опоравак
на чистом ваздуху.

У 1946 години ИНО је по-
слао на летовање око 8.000 бе-

оградске деце, То је био први

случај да су најсиромашнија,
деца Београда масовно лето-
вала у шуми и на мору. Сва

деца вратила су се са лето-
вања опорављена, што је до:
кавало вредност ових лето-
звања. Овоме треба додати и

значај заједничког, организо-

ваног живота у веселом деч:

јем колективу.

Искуства из прошлогоди-
шњег летовања послужиће О-

дељењу за социјално старање

корисно да уз свестрану са-

радњу масовних организација,

и заинтересованих одељења
ИНО-а као и Црвеног крота

ове године још боље органи.

вује дечја летовалишта,

7 јуија КРАУС_
шеф Отсека за заштиту

матера и деце

 

Дутобуст који саобраћају
између Београда и Зему-

на имају у Земуну четири ста-
нице: „Пошта“, „Мухар“ „Гор-

њоградска црква“ и Коњичка
школа. За превоз између ових
станица наплаћује се 3 дин,

 

Станујем у Земуну код гу-
тобуске станице „Горњоград-

ска црква“, Имам старог оца

који не може да иде, а мора

ипак да прима сваки дан ин-

јекције због болести. С обзи-

ром да сам сиромашног стања

и не могу да плаћам лекара

који би долазио кући, то сам

изабрала лекара који станује

код саме поште, да би се мо-

гла користити аутобусом. Ме-

ђутим, када се аутобус, пола.

зећи од Коњичке школе за Бе-

оград, напуни путницима на

првој или другој станици/ на

осталим станицама уопште не
стаје. Овоме се не би могло
приговорити када не би било
путника за излаз. Међутим

кондуктер и шофер често, да

би имали чист посао и да не

би морали само због излаза

да стају, истерају путнике ко-

ји се возе од Коњичке школе

до поште, још на станици „Му“

хар“, ма да имају права да се

возе до поште, јер су за ту

линију узели карту и платили.

Овакав случај десио ми се

када сам 1 априла водила оца

лекару. Села сам на станици

код Горњоградске цркве и У-

зела две карте до поште. Ме-

ђутим, на станици „Мухар“

аутобус се напунио путници-

ма, и да не би само због изла-

за стао на станици „Пошта“,

кондуктер нас је истерао на:

поље. Када сам против овог

протествовала, наводећи да

сам узела карте до поште и ла

баш зато идем аутобусом јер

имам болесног опа који не мо:

х хХ ж

 

САМОВОЉА ШОФЕРА НА АУТОБУСИМА
смилегса и учинио нам „услу-

же да пешачи, саветовано ми

је да узмем фијакер. Мој про-

тест је остао безуспешан и ми

смо морали да сиђемо.

Исти случај ми се десио и 5

априла пре подне, Кондуктер

је захтевао да изиђемо и отап

је већ био сишао Видећи га

како се мучи, приђем шоферу

и замолим га да стане код по-

ште, Шофер се, најзад, некако

ж

За исти артикал

ролазећи Кнез Михаило
вом улицом приметио

сам, сасвим случајно да су

кошуљама из радионице »Са-

ваа из Земуна, од истог мате“

ријала, исте боје и исте ве-

личине код два текстилна пре“
дузећа - која су једно од дру-

гог удаљега свега десетак ме-

тара, — сасвим различите цене.

Разлика није велика, Код »Гра-

Нехигијенско пословање у експрес-ресторану

[Експрес - ресторан Земаљ-

ског угоститељског пре-

дузећа на Теразијама неоспор“

но претставља велику  олак-

шицу за редни свет Београда.

За много краће време, него

што би било потребно у не-

ком другом ресторану, у овом

експрес-ресторану сви они ко"

ји журе брзо и лако долазе

до јела и пића. То би било У

реду.
Међутим, има пропуста који

би требало да се што пре 0т-

клоне. Кроз ресторан прођу

сваки дан хиљаде Београђана

и баш због тога морала би У

њему да влада примерна чи-

стоћа и ред. Олговорни руко“

водиоци, изгледа не воде до-

|з

на Теразијама

вољну контролу, тако да неке

ствари просто боду очи. На

пример, последњих дана, по

неколико мачака стално се

врзмају посетиоцима око но-

гу. Наравио, деси се да неко

у журби згази мачку те наста-

не читава гужва, Ови четворо“

ножни лосетиоци су се тако

одомаћили да се осећају ту

као код куће и скоро увек бар

по једна може се видети У

близини врата где има нај-

више света. Осим тога, у ма

које доба дана ушли, у ресто-

рану је увек пуно отпадака

од хране, хартије итд. што

све чини ерло рђав утисак.

Мора се признати да ни по-

сетиоци нису довољно дисци-

ж

„Актуелне“ пароле железничара

јуше пута је писано о по-

треби уклањања старих

и неактуелних парола. У ско-

ро свим установама такве ста-

ре пароле су већ давно укло-

њене. Међутим, синдикална по-

дружница Железничке управе

још увек држи пароле од про-

шлог првог маја, и то их др-

жи на главном излазном перо“

ну на Железничкој станици.

По прљавим зидовима исто та-

ко стоје и само поједина сло-

ва — остаци некадањих паро-

ла; висе искидани и прљави

венци који најбоље дају слику

немарности и запуштености на

оницама и у холу још увек ни-

је постављена ни једна једина

парола.
Ови примери показују немар-

но опхођење чланова синди-

калне подружнице не само пре-

ма установи којој припадају,

него и према изгледу грала.

Треба напоменути да излазним

пероном дневно пролази по не-

колико хиљада путника из У-

нутрашњости и из иностран-

ства и зар се сме дозволити да

их дочекују старе неактуелне

пароле, које ниуком случају

неће моћи да оставе прави у-
тисак о нашем граду, о радном
полету наших маса и о вели-

станици.
Али, то није једини пропуст КИМ делима обнове у

–

новом

синдикалне подружнице же Београду.

лезничара. Док на перону сто- Владимир МИЛИЋ

је непотребне пароле, по чека- Ђакона Авакума 100

ж х•

Нечистоћа у биоскопу „Топола“

а нечистоћу, која влада У

већини наших биоскопа,

не смемо увек кривити чиста-

чице. Крива је и публика која

за време биоскопске претставе

једе кикирики и разне слатки-

ше, а отпатке баца на под.

Недавно сам био у биоскопу

„Топола“, Под биоскопске са-

ле био је препун разних отпа-

дака, Мислим да би се поред

рекламе „Забрањено пушење“

могла увести и реклама „За-

брањено бацање отпадака“. У

биоскопу „Топола“ не постоји

никакав бифе, ма да би он био

врло потребан нарочито сада

кад иду лепши дани икада је

посетиоцима потребно да се за

време одмора освеже. Овоме

треба да посвети пажњу упра-

ва биоскопа,

Управа не поклања довољно

пажње ни самом приказивању

филма. Тако је филм „Вазду.

шни кочијаш“, у недељу 6 а-

прила, почео са закашњењем

и неколико пута се прекидао.

Пре филма двапут је даван и-

сти журнал. Сматрам да би

управа биоскопа требало да

уведе бољи начин рада, како

би се радном народу омогући-

ла пријатна разонода за време
недељног одмора.

Ђорђе МАХ,
Вишеградска 20

плиновани и да бацају ' атке

где стигиу, али је истина да

се ни управа ресторана није

постарала да постави корпе

за отпатке. У сваком случају

надлежни би требало да пове-

ду мало више рачуна, јер када

је то већ једини ресторан те

врсте у читавом гралу, било

би сасвим на месту да г"лужи

као пример за углед.
М ГОЈКОВИЋ

Св. Марковића 6

ж

“
гу

Сматрам да је ово неправил-

но и да би требало да меро-

давни опомену службенике ко-

ји раде на аутобуској линији

Београд — Земун, јер наши

протести ништа не вреде.

Олта ЈАНКОВИЋ,

Земун, Дунавска 1 1

Хх

различите цене

текса« (продавница број 8) пе“

на је кошуљама 174 динара, а

мало даље, код Прве набав-

љачке

_

потрошачке

_

задруге

Првог рејона, овакве кошуље

стају 170 динара. Дакле, рт

злика је свега за 4 динара,

Сматрао сам да тако мора да

буде. Два су предузећа у пи-

тању, једло је задружно, а

друго градско; режиски тро

шкови нису исти... Али, про-

лазећи Чика-Љубином улицом,

у излогу гродавнице »Гратек-

са« број 9 опазио •сам исту

врсту кошуља, од истог ма-
теријала и из исте радионице.

Но, цена је била сасвим друк-

чија, Овлје кошуље стају 184

динара. И овс ме је заиста за

чудило!

Све ме ово не би изненађи-

вало да се ради о радњама

приватних вгасника, али је

занста чудна ова појава када

су у питању гралска и задру“
на предузећа. Која је цена

права: да ли 170, или 174, или
можда 184 динара. Вероват-

но, постоји веко ко то треба
тачно ла реши.

Божидар ИЛИЋ

Високог Стевана број 2-а

ж

Хоће ли се најзад побољшат"

саобраћај између Београда и Земуна

свим нашим дневним ли-
стовима читамо чланке о

потреби уређења саобраћаја

између Београда и Земуна. Би-

ло је врло добрих предлога за

уређење овог важног питања
за радничке масе, али до ла-

~“

нас, иако је наступило проле-
ће, не само да се ништа није
предузело у томе правцу, него
саобраћај сваког дана постаје

гори, Навешћу само један при-
мер.
Локални воз који саобраћа

између Београда и Бољеваца
врло често закашњава, иако је
та пруга врло кратка. Ово се
не би смело десити, бар сада
када је лепо време и када ви-

ше нема снежних намета, који
су у зимско време ометали са-
обраћај. Овај локални воз тре-
бало би да у потпуности одго-
вара намени, наиме да служи
за превоз радног народа, а не
да врши маневре по успутним
станицама. Поменутим

—

возом
се служи више стотина. радни“

Зар су рибарикриви 7

 
== Гле, молим те, на загребачку пијацу довезено 12.000

Кгр. рибе, а у Београду је нема.
___ = Шта се чудиш! Отишла сва риба уз воду,

ка и намештеника, који услед
закашњења воза не стижу на
време на рад у своја предузг-

ћа и услед тога не могу да од.

говоре својим обавезама и за-
дацима.
Све до да“~“ упућене молбе,

жалбе и предлози од стране
радних људи по овом питању
остали су безуспешнг, а већ је

одавно требало нешто преду.

зети да се спречи овако аљкав

рад на овој прузи.
Сава РАДУЛОВИЋ,
службеник Генералне

дирекције за угаљ

· ж

Кад они тако, шта
остаје за друге

ЈУ]јој ћерчици од шест го-
дина почели су да се

клате зубићи. Мислио сам да
их сам вадим, али рачунајући
да бих то неспретно урадио и
тиме заплашио дете, решио сам
да је пошаљем у рејонску ам-
буланту у Милоша Поцерца у-
лици. Међутим, десило се баш
оно од чега сам страховао. Де-
те је дошло заплашено. Зуби-
ћи су извађени, али не онако
како сам ја очекивао кљешти-
ма, него прстима, и то прело-
мом напред.
Није ме побудило да напи-

шем овај допис то што је У
питању моје дете, него то што
ће се овакви случајеви и инз-
че понављати, ако се на време
не спречи такав рад у поли-
КЛИНИЦИ,

Драгољуб ЈАНИЋИЈЕВИЋ
Кнеза Милоша 52

ж
Килограм саламе

150 динара
"трећег овог месеца лошао

сам У државни народни
ресторан „Романија“ у згради
Инвалидског дома и затражио
од келнера 100 грама саламе.
Кад ми је саламу измерио Уу-
питао сам шта имам да пла-
тим. Одговорио је — 15 ди-
нара. Значи, један килограм
саламе стаје 150 динара, прем-
да сви знамо да килограм са-
ламе кошта 70 динара, а не
150 динара,
Сматрам да би органи за це-

не требало да мало контроли-
шу и државне ресторане, да
се овоме слично не би више
дешавало,

Марко ЈАНИЋИЈЕВИЋ
м. Ситничка бр, 23
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„Обичаји“

несавесних
домаћица

југо сам, пре неки дан,

око 8 часова изјутра,

Добрачином улицом, водећи

синчића у школу Дан је био

сунчан и обојица смо били го-

логлави. Изненада, са прозо-

ра једне куће свалио нам се

на главе облак прашине и от.

Рамена, коса, одело
падака.

 

мога сина и моје, били су под

слојем прашине.

Нисам имао времена да се

заустављам, пењем на спрат и

објашњавам са овом

–

несаве-

сном домаћицом,која, не воде-

ћи рачуна о пролазницима, ис-

треса на улицу тепих, који

вероватно целе зиме није ди

зан с пода.
Таквих „обичаја“ требало би

да се ослободимо Кад то није

могуће путем свести наших

домаћица, могуће је путем на

редаба у томе смислу. Треба

заштитити пролазнике од оних

који мисле само на себе.
Ђ. МИЛИЋ

з

„ОВДЕ СУ ГОСПОЂЕ
И ГОСПОДА“
ЈЕ неколико дана тра

жио сам телефоном јЈед-

ног свог друга. Окренувши

непажљиво _бројчаник, добио

сам погрешан број и 1о

94.508. После дугог звоњења,

најзад се јавио један женски

глас. Ја сам почео: „Да ли је

ту друг.“

_

Олједаред, као

омљавина, на мене се сручи:

у: „Није овде никакав друг,

Овде су госпође и госпола!“

Са овим речима. залупила је

слушалицом.
Прегледао сам телефонсм

именик да бих видео чији је

ово број. Установио сам, да

се телефон под бројем 24-508

води на име др Ђорђа Жујо.

вића, лекара, асистента-рент

генолога 1! интерне клинике,

Краља Милана бр. 42.

Друг та реч. Многи су

изгинули да би ми ланас мо

гли слободно да ословљавамо

„другарице“, М ето, још увек

има људи који су у стању да

један другог са „друже“ или

овако реагирају када чују ту

реч. СЕ

НЕВОЉЕ ГРАЂАНА
УЛИЦЕ 29 НОВЕМБРА

улица 29 новембра је једна 01

најпрометнијих улипа у Београ.

ду. Она спаја центар града са сте

ницом Дунав. Њоме води пут 32 Кла,

ницу. Аутобуска линија за Панчево

иде том улицом, а туда саобраћа #

трамвај број 9:

Све је то још подношљиво, али Је

најтеже грађанима те улипе да 102"

несу радионице у кућама број 36, 3
в 35. У кући број 36 налази се 608

варска радионица. Радници сав свој
посао обављају на улици, испред 79

дионице. Интересантно је погледат

ма
7

и сав онај инвентар који се налази
испред радионице. Шеле јесени и 3"
ме стајао је ту дугачак плехани 37"
мац, стари зарђали шпорети свих Ре
личина и облика, металне ограде 38
степеништа, плехана бурад, старн 7"
дундари, гомила старог плеха по М8о
го других ствари. Мислим ла нвје
потребно  наглашавати какву слику
оставља то. ругло, такорећи У пентру
Београда,

У кући број 38 налази се димарска

раднаница. Рад у њој почиње већ '
6 часова ујутро, а траје све до 7, 14
и 8 часова увече. Врата раднонише
су отворена чак и зими. Какву 1у

подносе становинци околних кућа Мо
жете н сами замислити. Врло често

дешава да ученици те раднонипе #"
справљају стари плех на плочнику |
спред ралнонице,

У кући број 35 се палази механ,
чарска радионица, у којој стално

тутње и брекћу мотори и то не само
дању, него и преко пеле ноћи.
Да ли је могуће да се ове радио

нише преселе на неко друго место
на коме би мање сметале одмору
запосленог радног светар

| р, С,
!
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из ВУ

___Више еластичности —
при издавању биоскопских улазница

д пре извесног времена у-
праве београдских био-

скопа дају синдикалним  по-
дружницама за њихово члан-
ство известан број улазница за
биоскопске претставе. Као у-
слов, било је потребно да се
уз требовање приложи списак
свих оних чланова подружни-
це, који ће учествовати у ко-
лективној посети, Састављање
оваквих споскова одузима по-

 

јединим члановима синдикалне
подружнице прилично времена,
које би они могли да употре~

бе У корисније сврхе. То се
нарочито односи на оне подру-
жнице које имају по неколико
стотина чланова.
__Било би корисно да се тре-
бовања издају од стране син-
жикалне подружнице само за
одређен број карата, без име-

та чланова, Довољна је обаве-

за управе синдикалне подру-
жнице да ће купљене карте

додељивати само својим чла-

новима.
Досадашње

_

неправилности,

уколико их је било, нису уоп-

ште могле да буду уочене на

основу спискова, јер њих нико

није прегледао.

ж
КАКО ПОБОЉШАТИ

ПРОМЕТ ПУТНИКА
НА ЖЕЛЕЗНИЧКОЈ

СТАНИЦИ

(ОР дана кренуо сам на
службено путовање и,

знајући како су возови прена-

трпани, отишао сам један сат

Павле БАКИЋ

  
•

станицупре поласка воза на

да бих благовремено осигурао

Композиција је већ
Хтео сам

то

себи место.
стајала на перону.

да изиђем, али ми вратар

није дозволио. Кроз прозор
сам могао да видим да је воз
већ препун и да су скоро сва
места заузета. Запитао сам
вратара како су ти људи успе-
ли да уђу у воз један сат пре

поласка, када он никог не пу-
шта. Одговорио ми је да не
зна.
Међутим, надлежни органи

на станици морали би да знају
да чиновници који путују слу-

жбено треба да имају првен-
ство свуда, па и при уласку У
воз. С друге стране треба оне-
могућити да шверцери улазе
на „волшебни начин“ и заузи-
мају места других неповлашће-
них путника. .

Зато предлажем да се перон
отвори за све путнике чим

композиција буде постављена

и да путници могу слободно.
по реду доласка, да заузму ме
ста У возу. |

М. БАЛАБА
Топличин венац :'

Х

ТРЕБА ЗАБРАНИТИ
СУШЕЊЕ РУБЉА
ПО ПРОЗОРИМА

циљу културног уздиза-

ња наших народа, ула»

жу се огромни напори и за

естетски изглед градова. Сто-

 

га је потребно повести рачуна
о небрижљивости мнотих гра-
ђанки.
Није редак случај да се, У

пролазу београдским улицама,

наши погледи заустављају на

рубљу обешеном на прозори-

ма са улице. Често пута вас и

која оцеђена кап воде пот-

стрекне на тај поглед, па се

назгранете када видите да

некој лепој и модерној згради

висе читаве гомиле рубља које

се суши,
Као што органи Народне ми-

лиције забрањују трешење кр-

па и ћилима на улицу, тако

би требало и то забранити и

уверити те „вредне“ домађи-

це, да својим рубљем нагрђују

изглед наших улица.

Нема сумње да на странце,

којих у нашем граду има мно-

го, то не оставља нимало при-

јатан утисак.
Нев, КОНСТАНТИНОВИТе

(Омладина Петог рејона

из Загреба у посети Београду

ктобра месеца прошле го-

дине билаје У Загребу на

Трешњевки (загребачки Пети

рејон)

_

делегација Народног

фронта београдског Петог ре-

јона да сравни резултате ко-

је су грађани постигли у ме-

ђусобном такмичењу. У деле-

гацији су били и претставни“

ци омладине Петог рејона Бе-

ограда, Пријем који им је при-

ређен на Трешњевци оставио

је незабораван утисак У срци-

ма. младих претставника бео-

градске омладине.

__Кад су омладинци у Петом

рејону обавештени да ће сти-

ћи 250 омладинаца из Тре-

шњевке и да ће вратити посе-

ту својим друговима, спреми-

ли су се да приме своје дру:

гове из Загреба исто онако као

што су и они били примљени

у октобру месецу прошле го-

лине у Загребу.

 

ГРАДСКО МОЛЕРСКО-ФАР-

БАРСКО ПРЕДУЗЕЋЕ

„ДУГА“
Бранкова 3 - тел. 20-766

Прима на израду све молерско“

фарбарске радове У Београду 1"

унутрашњости, бабо 1—1

   

 

      
    
  

 

Трећег априла увече дошла

је из Загреба група омладина-

ца Петог рејона, коју је саче-

кала, срдачно и братски по-

здравила и примила омладина

Петог рејона Београда. На до-

чеку је дошло до спонтаних

манифестација братству и је

динству српског и хрватског

народа. У року од два часа

омладинци су разместили сво-

је другове по приватним ста“

иовима у своме рејону. Грађа-

ни су их свуда срдачно и и

скрено примали и омладинци

Петог рејона Загреба осетили

су сву топлину и искреност

Београђана,

Омладинци из Загреба су У

току свог боравка обишли

изложбу Народне омладине Ју.

Етнографски музеј,
гославије,

изложбу Пољске, Калемегдан,

Војни музеј, гроб Незнаног

јунака на Авали_и друге кул-

турне установе Београда.

Петог априла увече дали су

омладинци Загрепчани успелу

приредбу за омладину и гра-

ђане Петог рејона са програ-

мом који је био састављен од

хорских песама, рецитација и

народних игара.

После тродневног боравка

напустили су омладинци Петог

рејона Загреба Београд са пу-

но лепих успомена са путова-

ња и посете главном граду

маА

| Е ве "8

— Питам ја тебе: где човек сад да „сврати“, када на Тера-

зијама све сравнише са земљом

   урбаниста

ДУЖНОСТ ЈЕ СВИХ ПРЕДУЗЕЋА И УСТАНОВА ДА ПОСВЕ-

ТЕ НАРОЧИТУ ПАЖЊУ РАТНИМ ВОЈНИМ ИНВАЛИДИМА

ит

нстрјтна

петина

Јепосљење и стручно оспособљавање
ВОТНИХ 80,88Х ННВОЛИДО

Дије завршетку

·

народно-

ослободилачкот рата и-

мали смо у нашој земљи вели-

ки број ратних војних инва-

лида, чије се питање није ре-

шавало

_

само додељивањем

инвалиднине, већ на далеко бо,

љи и кориснији начин како за

саме инвалиде тако и за дру-

штво уопште. Требало је да

се инвалиди укопчају у при-

вреду и да воде борбу за при-

вредну изградњу, као што су

је водили и за ослобођење на-

ше земље, Требало је да они

сами осете да су земљи кори-

сни и потребни, Ради регули-

сања питања запослења ратних

војних инвалида донета је У

јуну месецу 1946 године Уред“

ба, која одређује да свако пре

дузеће и установа треба да =

ма од укупног запосленот 0-

собља 10% запослених ратних

војних инвалида.

По доношењу ове Уредбе У-

праве предузећа и установа

почеле су тражити ратне војче

инвалиде и то само онолико

колико је у њима било места

за вратаре, курире, чуваре итд,

мислећи, ваљда, да ће се на

тај начин одужити заслугама

ратних војних инвалида. Како

међу инвалидима има знатан

број људи од 18 до 40 годи-

на старости, јасно је да они

нису могли на оваквим посло-

вима да виде никакву перспек-

тиву за обезбеђење своје ег-

зистенције у будућности.

Да би се ово питање" реши“

ло на бољи начин, донета је

допуна Уредбе о запослењу

ратних војни инвалида, У којој

се одређује да се ратни војни

инвалиди имају запошљавати

на оним пословима где се мо:

гу и стручно оспособљавати

да не би били на терету пре

дузећа, Прописано је да Удру-

жење ратних војних инвалида

исплаћује инвалидима целу ин

валиднину, а предузећа и У

станове 50% њихове зараде,

све док се не оспособе за са-

мостално обављање стручних

послова, после чега ће прима“

сти принадлежности као и оста“

ли стручни радници.

Међутим, и поред свих ових

повољних услова, а и морал

них обавеза према инвалидима,

управе предузећа и установа

нису овом питању посветиле

довољну пажњу.
Инвалиди су упућивани ва

посао у поједина предузећа и

установе тек пошто је прет-

ходно проверено колико то

предузеће или установа има за-

послених радника, колико ме

"у њима има инвалида. Отсек

за посредовање рада има мно-

штво разних неумесних одго“

вора као: нема места, НИСУ

стручњаци, има превише рад“

ника и томе слично. Тако, на

пример, предузеће „Народног

винарства и подрумарства У

одговору дословце каже: „По

наређењу

_

друга директора

централе Народног винарства

и подрумарства нисмо прими“

ли друга за нашег службени-

ка, јер немамо место погодно

за њега, јер смо ми индустри-

ско предузеће, које је добило

производни план за 1947 го-

дину“. У другом делу ОВОГ

одговора се каже: „За ноћног

чувара запослили смо једног

инвалида раније“. Ово јасно

показује да су се ратни инва-

лиди узимали само за ноћне

чуваре, курире, вратаре итд.

· светити пажња и

Предузеће Гратекс, када му

је упућен Борислав Ђоковић,
чиновник — инвалид, одгово-

рило је следеће: „За друга не

бисмо имали одговарајуће ме-

сто, гледајте да га пошаљете

где би био кориснији“, Грана-

пу је послат Немања Батањац,

шофер — инвалид и добијен

је следећи одговор: „За сада

нема потребе за  шоферима.“

Предузећу „Чистоћа“ послат је
инвалид са 20% неспособности,

а оно је одговорило: „Пошто

послати друг није стручњак,

не можемо га примити на по-

сао.“ Мз хотела „Москва“, ка-

да је послат Димитрије Вуко-

вић, инвалид са 20%  неспо-

собности, одговорено је: „Тре

ба нам човек који зна да ради

посао, који је код нас“.
Жене инвалиде Отсек за

посредовање рада настојао је

да упосли у текстилној инду-

стрији. Међутим, и та су се

предузећа неодговорно одно-

сила према  инвалиткињама,

као на пример предузеће „Ду-

нав“ које је, када је тамо У:

пућена Зора Цветковић, инва-

лид, одговорило да имају пре-

више радника и да је не могу

примити.
Међутим, има предузећа која

су правилно схватила своје о-

бавезе према инвалидима н

требало би их истаћи да служе

као пример. Тако је Бродогра-

дилиште на Чукарици, где је
направљена скица радних ме

ста на којима ће радити инва-

лиди према својим физичким

способностима и стручно се

оспособљавати, примило је 48

инвалида; фабрика шећера за-

послила је инвалиде на адми-

нистративним и другим струч-

ним пословима, где се они 0-

способљавају; кројачка радио“

ница „Победа“ примила је око

15 инвалида и дала им посао

где ће се стручно оспособља-

вати; метално предузеће „Рад“

примило је осам инвалида и

омогућило им стручно оспосо“

бљавање. Потребно је навести

као најбољи и најпохвалнији

пример поступак Завода за из-

раду новчаница, где је на на!-

правилнији начин решено пли-

тање запослења ратних инва-

лида. У Заводу је запослено

на разним стручним послови-

ма 35 инвалида, којима су о-

безбеђени и станови, да не би

губили време у одлажењу и

долажењу на посао.

Има предузећа која се уопште

не обазиру на прописе Урел-

бе о упослењу ратних војних

инвалида, као на пример: сто-

ларско предузеће „20 октобар“

које има 320 запослених рад.

ника, а свега два инвалида. У

неспровођењу прописа Уредбе

о упослењу ратних војних ин-

валида нарочито отскачу на-

бављачко - потрошачке задру-

ге, које на појединим местима

имају до 150 запослених рад-
ника, а ни једног ратног ин-

валида, а ако их и имају, он-

да имају свега једног или два.

Предузеће за израду хартије

„Београд“ (бивши „Вапа“) има

2900 запослених радника, а све-

га 4 инвалида уместо 22, ко-

лико би по Уредби требало да

упосли,
Овде је било речи само о

личним ратним војним инвали-

ма, али се исто тако мора по-
запослењу

породичних војних инвалида.

Стојан МИЛИВОЈЕВИЋ
у

    

   

Уверење Које спречава

ширење просвете

[Потреба за учитељима 0-
: сновних школа велика

је, иако у Београду има учи
теља којчм су без места, а
желели би да добију намеште-

ње. Такав случај је и са мојим

братом, Он се добровољно

пријавио да иде као учитељ

У Босну, која највише оскуде-

ва у васпитачким кадровима.

Да би добио намештење било
је потребао да поднесе већи
број ' докумената, потребних
сваком плржавном чиновнику

"при ступању у службу. Да
би испунио ову обавезу брат
је 17 фебруара предао у Де-
лиградској. улици број 40 мол
бу за уверење да није осуђи-
ван. Речено му је да дође по

уверење 6 марта. Када је тога

дана дошао, речено му је да

дође 25 марта. При поновном
доласку, у међувремену се цео

Отсек преселио у улицу Боле

слава Бјгрута 21, чекао је цео

сат да би му било саопштено
како је подпссен велики број

молби за уверења и ла до 10

априла нема изгледа да доби-

је решење, Уз то му је саоп“

 

штено да за сваки случај до-
ђе 20 априла.

А можда ће за 20 априлом

да уследи 10 мај, па 20 мај и
тако даље, ин тако даље, че“
кање од три до пет месеци,
све због тога уверења.

Мислим, узимајући у обзир
недостатак у стручним учи-
тељским кадровима, да се са

издавањем оваквих уверења
не сме да олуговлачи, јер слу“

чај мога брата није усамљењ,

 

а бирократски поступак у Ло

ношењу решења не може се
ничим опрагдати.

Младен БАЛАБАН

Топличин венаш 10

Аг пи је прабилно
издабали уберење да је нево

гГљ

ош увек се дешавају слу-

чајеви, нарочито у УНУ-

трашњости, да грађани долазе

У свој народни одбор и да тра-

же уверења да су гласали. Ми,

чиновници народних одбора

уверавамо такве грађане да

слична уверења не издајемо,
већ да могу добити само уве-

рење о томе да имају активно

и пасивно бирачко право. Мно-

ги грађани наводе примере по-

јединих месних или среских

народних одбора, који од њих

траже баш уверења да су гла-
сали, наводећи да их без та-

квих уверења не могу уписати

у бирачке спискове.

Да је то тачно, може се ви-

дети из уверења које је издао

Народни одбор у Бадљевици.

Текст уверења је следећи:

>МНО Бадљевица, број 473,

марта 1947 године, Бадљевица. На

молбу др Радомира Сретеновића из

Бадљевице, МНО у Бадљевици из-

даје ово уверење: да је друг Радо-

мир Сретеновић, из Бадљсвице уве-

ден у стални бирачки списак МНО

у Бадљевици на страни 900 и да

данас ужива, има право гласа; Да је

23

_ Секретар,

:ао

друг Радомир гласао на изборима 1%
ХГ 1946 године, Ово се уверење из“

даје молиоцу на захтев ин употребу.

Такса је наплаћена, С. Ф, С. НА

Драга Милановић, с.р.

претседник МНО Н. С. Ивковић, ср.«

Из горе цитираног уверења
може се стварно донети закљу-
чак да су у оваквим и сличним

случајевима криви народни од-
бори за сву ону пометњу која

се ствара међу грађанством. Да

се убудуће овакви случајеви

не би дешавали било би по-

требно да народни одбори, на-

рочито у унутрашњости, имају
готове, штампане, или шапиро-

графисане једнообразне фор-
муларе, На тај начин би се

избегло погрешно схватање и

забуна. У новој Југославији

постоји тајно гласање и збот

тога се никога не тиче ко је

гласао, а ко не. Главно је да

онај коме се издаје уверење

има активно и пасивно бирач

ко право.

Урош СКАЛА,

службеник народног одбора

Другог рејона 4

 

На пошту — за једну

дописну карту

((апујем доста далеко од
најближе поште, а треба-

ла је да напишем дописну кар-

ту једном свом пријатељу. Кре-

нуо сам у трафику да је ку-

пим. Природно, у трафику, јер
оне продају и дописне карте

—- Једну дописну карту, мо-

лим.

— Дописницу! Не, немамо.

Осмех и одтовор: „На две

хиљаде комада зарадим свега

4 динара. Само колико поце-

пам ципеле док одем до по-

ште! Зашто да продајем...2“

Кренуо сам у другу трафику.

— Једну дописницу, молим.

— Не, немамо,

Осмех и: „Зар још и то да

држимо!“ Е

Да, зар још и то да држе.

А имају дугмад, Дугмад у тра-

фици...!

Дошао сам, најзад, до поште

Пред шалтером дугачак ред —

за дописне карте.

Ово није усамљен случај. Ве-

лики број грађана лута од тра-

фике до трафике, тражећи до-

тисне карте, МИ тек у пошти,

 

после чекања у реду најзад их
добије. Известан број трафи-
каната, из различитих разло-
га већ дуго нема дописне кар-
те, нако сви они, који имају

дозволу за држање трафика,
могу увек да подигну све врел“
носнице на Главној пошти.

Приликом продаје имају 5%

од зараде.

Овом би требало стати на

пут. Трафиканти би морали У

свако доба да имају ловољан

број дописних каргта.

Влалнмир САВИЋ

Грађевинско

–

предузеће
Србије _ВЕОГРАИУ

ТРЕБА: 1 Књиговођу-биланси-

осту са познавањем јелниообра-

вног рачуноволства; 2) Незапо.

слене пословође в палире (8

праксом; 35 Машинског техни-

чара или механичара за руко:

водиопа возБбог парка и грађе“

винских машина.

__

КУПУЈЕ: 1

скеле, даске, ногаре 2 остале

грађевински Материјал, алат 8

анвентар у свакој количини: 2)
путнички ауто,

_

камионе веће
носивости и мотопикле Терази- ||
је 89/. Телефон 22-451, 50-150.
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__није саобраћајне

__„Охотни рјад“,

_ другим централним

· Револуције“.

је :
_ка који се секу,

_ престоница изгледају

о:

изглед ТеразијаСадашњи  
адови на преуређењу Теразија

___брзо напредују
Теразије сасвим мењају из-

глед. Скинут је водоскок,
скинути су травњаци. Среди-
ном Теразија ићи ће коловоз
22 метра широк, Тротоари се
им са једне и са друге стране
проширују. Слика гужве ишче-
знуће са наших улица. Проши-
рење тротоара је врло важно
и практично још и због тога
што се готово све јавне згра-
де (биоскопи) налазе на самим
Теразијама. Пред почетак прет-
става поред биоскопа је немо-
гуће проћи. Ширина тротоара
је тесно везана са ширином ко-
ловоза, Питање ширине трото-
ара није питање за себе, то је
део поделе површине Терззи-
ја. Та подела је диктирана нај-
више самом функцијом саобра-
ћаја и потребама савременог
живота. Коловози су прошире-
ни само онолико колико изи-
окује максимална пропусна моћ
Теразија, која је, углавном, о-
граничена сужавањем према
Албанији и према Улици кра-
ља Милана.
Да би се попречни саобраћај

преко Теразија из Балканске и
Призренске улице што боље
развијао, и да би пешачки са-
обраћај био што безбеднији,
на простору између „Москве“
и „Балкгна“ ствара се једно
острво, дугачко 25 метара, пре-
ко кога ће се пешачки саобра-
ћај несметано и без икакве 2-
пасности развијати, То острво
ће остати до изградње Синди-
калног дома на теразиској те-
раси. Када се Синдикални дом
изгради попречни саобраћај
преко Теразија ће се укинути,
а самим тим и ово острво.

Досада је на Теразијама по-
стојао само један дрворед. Са-
да ће се поред постојећег за-
садити још један. Та два дрво-
реда ће временом сачинити зе-
лени тунел, који ће много у-
лепшати изглед Теразија, а
пролазници ће и по највећој
жези имати заштићен, хладо-
вит пролаз.

Пошто су се са површине
Теразија скинули сви постојећи
стубови, а подигли тролејбу-
ски, трг ће се осветљавати си-
јалицама са тролејбуских сту-
бова, На сваком стубу ће би-
ти две сијалице, одговарају-

 

ж

ћег интензитета. Овај начин
осветљавања, иако довољан,
остаје само привремено. Чим
се укине тролејбуски саобраћај,
а самим тим нестану са по-
„вршине Теразија све помоћне
конструкције и стубови, и из-
гради метро, Теразије ће се о-
светљавати рефлекторима.
На новоизграђеним Теразија-

ма одвијаће се саобраћај мно-
го боље него раније. Раније
је саобраћају много сметао во-
доскок, сметали су и травња-
ци. Сада је тај простор пра-
зан и саобраћај ће у оба прав-
ца мното брже функциониса-
ти. Саобраћајци ће стајати са-
мо на два места: један ће ста-
јати на скретању за Булевар
Црвене армије, за други на
скретању за Призренску и Бал-
канску улицу. Саобраћајци ће
стајати на округлим подијуми-
ма, који ће моћи да се отстра-
њују за време великих парада.

На углу код Нушићеве улице
неће стајати саобраћајац, јер
се та улица тротоаром за пе-
шаке затвара, зато што својом

ширином не задовољава. За
саобраћај локалног карактера,
за потребе становништва те у-
лице, остављен је приступ из

Дечанске улице,
За време парада и разних

манифестација, трибине ће ста-
јати на простору између Мо-
скве и Балкана, На тротоару
испред Москве и Балкана са-
градиће се по један мали водо- 

скок, који ће служити истовре»

мено за украс и за освежава-

ње.

Ко дуго није био у Београ-
ду, а 1 маја допутује, зачуди-
ће се кад види Теразије. Не-
ће их препознати, и неће ве-
ровати да је људска рука мо-
гла за тако кратко време пот-
прно да измени изглед нашег
главног трга,

 

Марко на Теразијама
„Море, Марко, неори друмове!"
„Море, Турци,не газ'те орања!"

  
плану!
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за у сјају светлости која
бљешти на све стране,

"удружујући лепоту великог, мо-
дерног и напредног града <

_ лепотом старих кула , Кремља,
Москва је увече нарочито лепа.
Ми смо у „Охотном рјаду“, у
"центру совјетске престонице.
_Овде се укрштсју њене најваж-

линијб. Не.
прекидна људска бујица пење
се и силази мраморним степе-

"_ницама богато осветљеног хола
"хотела „Москва“. изнад кога
светли огромно црвено слово
„М“. То је станица метроа

најнивљи чвор
_ московске подземне железнице,

лепим пролазима с
станицама

_—- „Тргом Свердлова“ и „Тргом
Одавде се шире

_на разне стране, као три зра-
три велике

· повезан

пруге метроа.
Људима који су имали при-
лике да бораве у Паризу, Лон-
дому, Њујорну и Берлину под-
земне

_

железнице

_

иностраних
врло си-

ромашне у упоређењу с мо-
_сковским метроом. |

Совјетска земља с правом с
"поноси најбољим у свету мо-
сковским метроом — тим пете-

 

живот и РАДУ СССР жЖ

ЈГСУБИСУ
Стаљинових пјатиљетки.том

Снабдевен свим средствима нај-
новије технике и беспрекорно
тачан, механизам московског
метроа из године у годину по-
већава број хилометара својих
подземних пруга. Потребно је
истаћи да се изградња тих
пруга није прекидала ни у го-
динама Великог отаџбинског
рата. Нове и лепе станице мо-
сковске подземне мелезнице —
„Стаљинска“,

–

„Измајловска“ и
друге — прорадиле-су у да-
нима када се Совјетски Савез
борио против немачког фаши-
зма.
Невидљив 3: људе на мо-

сковскним плочицама, под зе.
мљом се обавља напоран, за-
иста грандиован рад. Прошле
године приступило се изградњи
новог четвртог сектора метроа
=“ велике кружне пруге која
ће бити дугачка 20,6 ниломе-
тара. Нова пруга спојиће три
садашња „пречника“

·

метроа,
чиме ће знатно растеретити
централни чвор. Године 1948 за_
вршиће се изградња првог дела
радова четвртог сектора, и то
на дужини од 8,6 километара.
Та ће пруга диђентно повезати
станице „Курска“, „Павелецна“
и-„Џарн културе и одмора Рор-

1
! ГА|"

~

"триои одобрио
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— Море, Марко, није увек сва памет у буздовану!

— Не будали, море потурицо, ово се заснива на буџету и

ки“, Између њих траде се нове
станице

с

„Таганска“, „Серпу-
ховска“ и „ЕКалушка“, Уз посто_
јеће станице граде се нове,
које ће омогућити да се без
икаквих тешкоћа издржава мив
и врло обиман рад московског
подземног саобраћаја.
Радови су данас у јеку и

брзо напредују. Дубоко под зе-
мљом, испод живих улица сов-
јетске престонице, испод тргова
и булевара, већ се оцртавају
линије будућих станица, већ се
моне наслутити  величанстве-
ност њихових огромних

—

сала,
као и изглед косих еснкалатора
којима ће се хиљаде и хиља-
де Московљана пети, односно
силазити да би се унрцали у
подземне возове.
На пројентима нових станица

раде најбољи московски архи-
"текти, Извршни номитет Москов_
ског совјета ту скоро је размо-

пројект нових
станица. Ти пројекти сведоче о
велиним достигнућима совјетске
архитентуре. _Руководна идеја
која је надахњивала замисли
архитеката биле су победе
Совјетске армије на фФронтови-
ма Отаџбинског рата и херон.
зам' социјалистичког · рада у
позадини, Пројектанти су узели
ју обзир. огромну интензивност
саобраћаја на московској под-
земној нелезници: нове станице
имаће дугачке сале, широке
пролазе и вепике платформе,
Учиниће се све да путницима
буде обезбеђена највећа удо-
бност. џ
Таква ће бити станица „бур-

ска“ (пројект

·

архитекте Г,
· Захаровај,лоја-ће бити. спојена .

У продовницима
гродских предузећа.

но периферији
иста је роба

ноо И У Центру
ош пре две године отво-

Ј реге су и по перифери-
ским крајевима нашега

града

_

продавнице _Гранапа,

Гратекса и других градских

трговачких предузећа, а исто

тако и задружне продавнице.

Те продавнице су отворене з2-

то да не би становништво пе-

риферије морало за поједине

артикле да иде чак у центар.

У перифериским продавницама

„има у довољној количини сва-

коврсне робе, исте робе ко-

јом располажу и пролавнице

у центру. Поред тога, роба је

мање—више јелнообразна, ти-

пизирана, тако да међу арти-

клима којима располажу про-
давнице у центру и оне на пе

риферији нема никакве разли-

ке.

Међутим, наш свет још увек

претпоставља куповину у цен-
тру куповини У својој непо-

средној блигини. То је једна
укорењена навика, уображе-

ње да се у центру могу наћи
боље и финије ствари. Раније

је свакако и било тако. Радње

у центру су располагале нај-

бољом робом, док су се вла-

сници радњи са периферије
придржавали онога: дај шта

лаш, за радника је све добро.

Мако су држали робу слаби-

јег квалитета, нису пропушта-

ли прилику да наплате што
више,

Услед погрешног мишљења
нашег становништва да се и
данас у. продавницама у цењ
тру куповину у својој непо-
јединци из најудаљенијих кра-
јева долазе у центар ради ку-
повине. Често се дешава да
потребан артикал не нађу У
центру и после лутања и рас-
питивања дознају да тога има
у продавници у њиховом кра-

ју.

Продавнице у центру су го-
тово опседнуте публиком.
Стварају се огромни редови
и појединци сасвим оправдано

негодују. Међутим, у перифе-
риским продавницама је са
свим друкчија ситуација, Док
службеници продавнице У
центру не могу да стигну да
услуже сву публику, службе-
ници перифериских продавни-
ца често су без посла.

Продавнице на периферији
су отворене зато да олакшају
радном народу набављање по-
требних артикала, да му уште-
де труд и време, да не одлазе
у центар по оне ствари које
може наћи у својој непосред-
ној близини. Зато људи треба
најзад да се привикну на ку-
повину у најближим продав-
ницама. Тиме ће себи уште-
дети труд и време, и једино
тада ће моћи дасе смање о-
громни редови у центру града.

степеништем — пролазом с по-
стојећом станицом. Средња са-
ла нове станице имаће леп по.
лусвод украшен уметничким
рељефима. Тематика тих ре-
љефа је победа над немачким
фашизмом. Уметничка дела која
приказују

·

ордене

–

Совјетског
Савеза такође ће претставља-
ти украс сале. Мраморни сту.
бови, гранитни под с орнамен-
тима од мермера у разним 6о-
јама, сала осветљена тако да
ће светлост бити потпуно слич_
на природној, дневној — све ће
то дати станици уметнички у-
печатљив и свечан изглед.

ЗА ВЕЂУ ЧИСТОЋУ ПРИ ПРОДАЈИ НАМИРНИЦА
____------

Ускоро ће бити довршене

две нове пијаце

Изградња продавница на Палилулској пијаци

рајем прошле године о'
почели су радови на и

градњи сењачке и палилулг
пијаце, Оне се подижу на '
стом терену где су и лосил

биле. Све старо је порушено "
нове пијаце се дижуиз темеља.

Оне ће бити модерне и прак-
тичне. Терен пијаца ће бити
поплочан крупним каменим
коцкама, тако да ће се сваки
дан после затварања пијаце
прати. Са стране се изграђују
продавнице и то: пиљарнице,
месарнице и рибарнице Про-
давнице ће бити отворене и
затворене. Пијачне тезге ће
бити једнообразне, мале, на-
прављене тако да се могу ра-
склапати и заклапати. Кад се
пијаце затворе, тезге ће се
склањати

|

под  настрешницу
која се нарочито за то изгра-
ђује дуж целе једне стране
пијаце. Пијаца ће остајати пра-
зна, моћи ће да се чисти и пе-
ре.

Приликом прављења пројек-
та за изградњу пијаца није се
занемарио ни изглед нових пи-
јаца; напротив, томе је посве-
ћена велика пажња.“ Нове пи-
јаце морају, поред тога што
ће бити практично и хигијен-
ски уређене, изгледати лепо,

Мотиви ведрине и радости
снажно су изражени и у пројек_
ту станице „Павелецна“ која
се исто тако гради. Аутори
пројекта академик Н. Ј. Коли и
архитекта И. Н. Кастел решили
су тему рада и одбране Отаџ-
бине у уметничкој обради сво-
да станичне сале. Динамичне
рељефне групе приказују зна-
чајне ратне догађаје и вели-
чину рада. Аутор пројекта ста.
нице „Еалушка“ сархитента ПЛ.
М. Пољанов засновао је архи-
тектонско уобличење на теми
пораза Немаца код Москве. У
сали ће се налазити портрети

 

приводи се крају

У  

морају служити као украс гра-
да. У том циљу подижу се око
пијаца стубови од црвених о-
пека, на којима ће бити цвећа
— пергола.

На свакој пијаци се подиже
трафика, јавна чесма и јавни
клозет.

Груби радови на изградњи
пијаца су 'завршени. Градско.
грађевинско предузеће сад из-
води завршне радове, Кроз ме-
сец и по дана Београд ће до-
бити две нове, модерне пијаце.

Док се пијаце изграђују пи-
љари су пренели своје продав-

нице на улице крај пијаца. Те-
зге су поређали без икаквог
реда, роба је којекуда разбаца-
на. Ускоро ће тог шаренила
нестати, на ново изграђеним
пијацама ће сва роба бити
сконцентрисана, и грађани ће
за час моћи добити што желе.
 

 

ИСПРАВКА

У прошлом броју
чланку Евиденција такмичења мора
се побољшати«, погрешно је објав«
љен податак о ненсправности изве,„
штаја предузећа >Филип Кљајић,
јер се не ради ни о каквом дупли“
кату извештаја, већ о посебном изве-
штају за одељење кожа, и о посеб“
ном извештају за одељење обуће,

220 октобра«, у

аљиљани

Мосиве, а
сводови

с"

сале биће украше«
ни рељефима са ловорика.
ма. Уметнички израђена ограда
приказиваће

_

совјетско орунје.
Под од црвеног гранита са
бронзаним умецима и оформља.
вање светлости у виду буктиња
допуниће празничну

—

лепоту
подземног

–

борца.
Нова пруга московског мет-

роа претставља један део о
бимних радова на реконструх-

хероја одбране

цији Москве, радови који се о

стварују у оквиру великог Ста-
љиновог плана.

А. ГАЉИНСКИ
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Кроз изложбу „Беогрба.
„Гледајући изложбу добијам још више воље за даљи рад на изградњи земље“

 

 
Приказ грађевинске делатности У Београду,

У доњем делу слике: фотографије порушеног Београда,

Београд је град са богатом
и великом прошлошћу.

Његови бедеми саграђени још

у доба Римљана вековима су

се одупирали разним освајачи“

ма, Многи насилници су се ме-

њали, а Београд је излазио из
сваке борбе снажнији, већи и

чвршћи. Најкрвавије странице

његове историје исписане су У

овом рату. Фашисти су га Рру-

шили, разарали истребљивали

његове становнике. Но, за све

време борбе Београд је стајао

у. првим редовима, Слободу је

дочекао као престоница моћне

братске заједнице југословен-
ских народа.

Од ослобођења су протекле

две и по године, две и по го-

дине напора да се обнови оно

што су фашистички злочинци

разорили. Данас Извршни на-

родни одбор града Београда

приказује резултате тих вели-

ких напора,

Одмах при уласку У пасаж

Академије наука дочекују по-

сетиоца исписане пароле и два

велика рељефа вајара Бодна-

рова. С једне стране пише: ВУ

току наше велике натчовечан-

ске борбе исковано је не само

братство и јединство народа

Југославије него је створена

истинска народна власт“, А с

друге стране: „Својим сопстве-

ним снагама можемо савладати

највеће тешкоће и остварити

бољу будућност“.

У изложбеној сали прва сли-

ка је велики план Београда. На

њему су показане бомбардова-

не зоне. Ратна штета износи

једну милијарду динара. До да

нас је Међутим, уложено У

обнову града 450,000.000 дина-

ра. Обновљено је 963 станбе-

не зграде, 38 индустриских

зграда, 64 јавне зграде а 29.144

квадратна метра коловоза и

тротоара.

Хлеб, вода, осветљење, кров

над главом хиљадама станов-

ника, градски саобраћај — то

су били проблеми одмах по-

сле ослобођења, Изложба сли-

ковито,

_

рељефно

_

приказује

шта је у току две и по годи-

не народна власт на томе учи“

нила. Понос испуњава сваког

грађанина Београда када баци

поглед на те резултате,

Нагли пораст Београда као

главног града Југославије по-

сле првог светског рата пра-

ћен је свим рђавим последица

ма непланског изграђивања.

Шпекулација са земљиштем #и-

мала је за последицу безобзир-

но искоришћавање градилишта

у центру. О станбеним прили-

кама Мало се водило рачуна.

Данас народна власт омогућу-

је планском изградњом стано-

ва бољи и удобнији живот сво-

јим грађанима. У 1947 години

предвиђа се изградња 2000 ста-

нова, Посетиоци изложбе зи-
де где ће се и како изгради-

ти станови ове године, и 70:
у Цетињској улици Гајрета,

Професорској колонији, на Се-

верном булевару; на Вождов-

цу, у Табаковачкој улици.

У погледу градског саобра-
ћаја учињен је у Бебграду ве-
лики корак напред. У 1944 го-

дини трамвајском мрежом пре

везено је 519.345 путника, а У
66,690:226 путника, По-
   

_ ском запрегом, који је први

пут 1892 године прошао бео-

градским улицама, стоји маке-

та тролејбуса који ће ове го-

дине саобраћати од Славије до

Калемегдана.
На здравственом пољу наше

народне власти много су учи-

ниле од ослобођења до данас.

У 1944 години радило је чети-

ри здравствене установе и то
већином демонтиране и неспо-

собне за рад. Данас ради 88

здравствених установа. Велики

графикон претставља тај огро-

ман развитак здравствених У-

станова од 1940 године до да:

нас.
Одељење за народно просве“

ћивање приказало је у слика-

ма и цифрама рад на ликвида-

цији неписмености која прет-

ставља предуслов за правилно

спровођење привредног плана.

Пре рата није постојао ниједан

аналфабетски курс, За послед-

ње две године радило је 708

аналфабетских течајева на ко-

јима је описмењено 2764 чове-
ка. |

На крају изложбе приказани

су снимци планова Београда из

1867, 1878, 1898 и 1923 године,

авионски снимак данашњег Бе-

ограда, као и идејни план бу-

дућег уређења Београда са на-

значеним конкретним задаци-

ма. По њима многи делови гра»

да промениће свој изглед и ти-

ме ће Београд добити модеран

и леп изглед и постати прави

репрезентативни град пре-

стоница Федеративне Народне

Републике Југославије.

На супротној страни, слике

претстављају активност наших

радника: оправља се калдрма,

скидају се трамвајске шине, на-

мештају се жице за тролејбу“

се, Рад се наставља, ми кора

чамо у бољи и срећнији живот.
#

За четири дана од како је

изложба отворена безброј рад-

ника, омладине и интелектуа-

лаца прошло је кроз изложбу

и записало своје утиске, у ко»

јима се изражава опште допа-

дање за приказ резултата на

обнови града, „Гледајући ову

изложбу добијам још више во-

ље за даљи рад на изградњи

наше земље“ записала је Мил“

ка Воркапић, радница Градског

текстилног предузећа, Други

трудбеник је написао: „Ова

изложба показује напоре рад“

ника, њихов свакодневни рад,

а они сами тек овде виде шта

су све урадили“, „Гледајући о-

ву изложбу и,ако се човек у

дуби видеће огроман напредак,

како се све дало у покрет за

обнову“. А један пионир крупе

ним словима написао је неве-

што руком: „Напред, поносни

Београде! Напред!“

 

Изложба „Слобеначва Корушка“

 

Рељефно приказује борбени пут словеначких народа

у недељу, 6 овог месеца,

отворена је на Технич-
ком факултету у Београду,
изложба

_

»Оловеначка

_

Кору-
шка« коју је организовао На-
родни фронт Југославије,

»Оловеначка Корушка је је-
дан део наше земље који се
још увек налази под туђином.
зложба има за циљ да се

наше народне маве што боље

уповнају са темељитом доку-

ментацијом наших праведних

захтева које емо предложи-

ли савезницима« тим речима,

отворио је у име Народног
фронта, министар Савезне вла.-
де Бане Андрејев изложбу

»Оловеначка Корушка«,
На овој изложби приказана

је графиконима, документима,
ин сликама историја корушких
Словенаца. од 1Х века па до
оружане народно ~ ослободи-
лачке борбе у другом свет
еком рату,
Упркос стогодишњем

—

гер-
"манском притиску, Оловенци
у Корушкој издржали су У
борби за свој опстанак, ·
Али та наша земља, која

ев кроз векове борила ва сло-
боду, после првог светског

рата неправедним и фалси-
фикованим плебисцитом по-
стала је поново жртва Рер-
манског империјализма, 6
Германиватори су затворили

све словеначке школе, али су
Корушки Словенци ва очува-
њо свог језика. развили ,вели-
ку делатпост на друштвеном
културно « просветном раду.
Отварђане су многе читаони-
не, стварани певачки хорови,

народна позоришта итд. И-
зложене словеначке књиге,

брошуре и новине убедљиво
говоре о националној свести
Корушких Оловенапа, д њи-

ховом културном животу И

отпору против германизатор-

еког притиска, Друштво СВ,
Мохора, чија делатност лдати-

ра још из прве половине Х12
века, издало. је и _разделило
од 1852 до 1918 „године | по
словеначким земљама

_

више

од 16:000.000 књига редовног
надања, ћ Више милиона књи“'

га ватредног издања, Велики

број песника, писаца, слика»

ра, научника и композитора
дала је Корушка словеначком

ри. Њихова имена данас врд~
че као светионици на мучном
путу којим су прошли Кору-

шки Оловенци. Она и данас
дају Корушчанима снаге да
надрже и одоле најгорем о
блику германивације — фа
шизму,
У ослободилачком рату на

ших народа Корушки Оловен-
ци показали су за кога, су св
определили. Они су у парти-
занским борбама дали свој
истински плебиспит.
Данас се питање наше

браће поставља на заседању
министара иностраних посло-
ва у Москви, Корушки народ
заједно са осталим народима
Југославије о њему је рекао
своју реч, борбом и Ервљу,
својим доприносом победи
над фашивмом.

 

Усмене новине за гра-
ђевинске раднике
5осада је било више поку-
шаја да се теренским радни-
цима, за време рада, држе пре-
давања, дају концерти и при-

редбе. Но, ти покушаји нису
доносили видних резултата.
Дом културе Трећег рејона

први је отишао корак даље у
тражењу новог начина култур-
нот и просветног рада са гра-

ђевинским радницима. Он је
организовао усмене новине за
"раднике који учествују У #з-
градњи Теразија. Програм У
смених новина, поред преда-
-вања, Имао је и забавни део:
Пе песме и. музику.
арочито. треба истаћи да су

поред предавача на српском,
били и предавачи на шиптар-
ском језику. Постављени звуч-
ници преносили су програм на
радилиште Теразија, Маса рад-
ника, већином Шиптари, оку-
пили су се око микрофона,
многи су седели по степеница-
ма теразиске терасе и са ве-

ликим интересовањем пратили

програм, : ба ко
Ове усмене новине које ће

"свакако организовати и оста-

ли рејбонски домбви културе и

културно - просветни

_

одбори

синдиката, помоћи ће умногоме

да борба за културни и про

светни развитак широких сло“

јева ди Бије интензивнијии са-

народуИ „еловеначкој.култу~дрожајнијикарактер,·

.

НАВАРЕа

 

' ЗАВРШЕНИ СУ РЕЈОНСКИ ОМЛАДИНСКИ, ФЕСТИВАЛИ

 

Приредба културн

„ИВОЛОЛА Р
У оквиру фестивала Народ-

не омладине Београда, О-

младинско културно друштво

„Иво-Лола Рибар“ прошле су-

боте иступило је са својим про-

грамом на позорници Колар-

чевог народног универзитета.

После дуже паузе ово је прва

масовнија приредба друштва,

На програму су биле тачке,

углавном састављене из хор-

ских песама, рецитација, соло

певања и фолклора. Хор је и-

зашао са неколико песама. Од

последњих приредаба до данас

об је несумњиво знатно напре=

довао, и сада показујући јед“

ну добро увежбану целину са

одличним гласовним ,квалите-

тима. У УП Мокрањчевој ру“

ковети јасно је изражена тех“

ничка спремност и потпуна из

вежбаност хора, зашта треба

захвалити и диригенту Мила-

ну Бајшанском. Једини недо-

статак изгледа да је мали број

басова, који је у извесним тре-

нуцима допуштао да га пот-

пуно савлада велики број је-

ких али још сирових сопрана.

Миро Чангаловић, Владета

Димитријевић и Драго Старц

показали су да друштво распо-

лаже и одличним солистима.

То нарочито важи за Миру

Чангаловића који је несумњи-

Во певачки таленат, Но овде се

и поткрала грешка друштву.

Миро Чангаловић је од десет

тачака, колико их је било у

првом делу програма, изводио

нет. Тиме је програм изгубио

разноврсност. У идућим при-

редбама требало би избегавати

оволико ангажовање добрих

појединаца, поготово на фе-

стивалима чији је циљ масов-

ност.

Три тачке биле су посвеће-

не рецитацијама, И овде се ви-

дело да друштво има врло та-

левтованих, младих рецитато“
ра. Поред Василија Пантелића

и Радивоја Ђукића треба осо-

бито истаћи квалитет Милана

Пузића, Он је песми „Порука

сивом господину“ од Б. Ћо-

пића, која захтева много утан-

чаности у брзим и наглим пре-

лазима, дао невероватну жи-
вост, Уосталом, то најбоље по-

казује и аплауз публике којим

је био награђен.

У другом делу програма
ступно је фолклор са сплетом

србијанских народних игара и

сплетом македонских народних
игара, То су уједно и најуспе-
лије. тачке целог програма.

Као последња и најбоља тач-

   

   
  
    
      
      
        
      
  

 
   

са овим садржајем:

(цена 7 динара)

(цена 4 динара)

динара)
4) Аркадије Гајдар:

Гек“ (цена 4 динара)

Ген“ (цена 4 динара)

не“ (цена 5 динара)
д В. Васиљенко:

4 динара)

 

    
    
   
       

      

  

        
  
  

динара)

ча“" (цена 7 динара).

1) Јосип Павизић: „Сјеница“

2) „Насрадин-хоџа“ и други

дечји позоришни комади

3) Арсен Диклић: „Мали Ри-

ста тракториста“ (цена 6

Чук и

5) Аркадије Гајдар: уЧук и

6) Милица Недељковић: „Ча-
сови разредног стареши-

„Коман-
дантова заповест“ · (цена

8) Светолик Милосављевић:
„Кремен-див“ (цена 5 ди-
нара

9) В. Њемцов: уШесто чуло“

(цена 4
19) Воја Царић; „Зечја при-

ка била је сплет македонских
народних игара. Игре маке-

донског народа суне само не-

обично живе него и необично

тешке за извођење. Ову те-

шкоћу савладала је читава

група, као јединствена целина.

То је што се тиче програма.

(С друге стране на овој при-

редби могла се уочити једна

негативна појава коју би тре-

· бало што пре отклонити. Реч

је о публици, Све карте много

пре почетка приредбе биле су

ал

ог друштва

ИБАР“
распродате. Међутим, на при-
редби је било доста празних

места. Овако нешто не би тре“

бало да се дешава. Велики број

грађана Који је тражио карте;

није могао да присуствује о-

вој заиста успелој приредби,

само за то што су многи узе-

ли Карте не водећи довољно

рачуна 0 свом слободном вре“

мену, док, међутим, други ко-

ји су хтели да гледају нису

могли да набаве улазнице.

Душан СЛАВКОВИЋ

у

Нултурни догађаји у прошлој недељи
|.

==

ПРЕМИЈЕРА „ТУЂЕ ДЕТЕ"

У ИЗВОЂЕЊУ ДРАМСКЕ

СЕКЦИЈЕ ДРУШТВА

„БРАНКО ЦВЕТКОВИЋ“

|Дуллурно-уметничко дру“

штво железничара и бро~

дара „Бранко Цветковић“ да-

ло је премијеру „Туђе дете“

од Шкваркина, у сали Синди-

калног дома у Немањиној У

Лици,
„Туђе дете“, комедију у три

чина и пет слика, написао је

руски писац Шкваркин 1938 го-

дине, а посвећена је младим

градитељима пруге У четвртој

години прве пјатиљетке. Ово

је дело извођено још пре ра-

та код нас, а после ослобође~

ња давано је 1945 године У

Љубљани, Драмска секција

· „Бранка Цветковића“ са успе-

хом је савладала глуму и По-

зоришну технику, тако да је

у појединим сценама превази-

шла оквир дилетантског изво-

ђења.

ПРИРЕДБА КУЛТУРНО-
УМЕТНИЧКОГ ДРУШТВА

„ЈЕДИНСТВО"
свечаној сали Коларчевог уни.

вервитета,

_

културно-уметничко

друштво графичких радника и наме»

штеника одржало је приредбу у 0

жвиру првомајског такмичења, Кул-

турно уметничко друштво »Једин-

ствоч осковано је још пре 40 годи,

на, Данас у својој средини има још

три певача-оснивача друштва.

Ова приредба требало је да пока-

же културну манифестацију свих чла-

нова друштва. Приредба је била вр-

ло добро посећена, али извођење про-

грама није било на рисини, Приредба

је имала веома лак, забавни карак-

тер, 6ез уметничког

–

продубљавања.

Руководство друштва требало би да

поведе више рачуна о томе, н да

НАЈЛЕПШИ поклон ВАШЕМ ДЕТЕТУ!

ДЕЧЈА МАЛА КЊИГА
Издање „ПРОСВЕТЕ“

Четврто коло ПУШТЕНО ЈЕ У ПРОДАЈУ

5

Може се наручити и треће коло, од којег има на
лагеру још само мали број комплета,

: гин

НЕНА КОЛУ СМАЊЕНА ЈЕ НА 50 ДИН.

Корице у три боје

Нњижарима и ревизорима рабат 20%.
Наруџбе слати: „ПРОСВЕТИ“, издавачком преду-
зећу Србије, Добрачина 30, или Штампарско- |
издавачком предузећу Народног фронта Србије,

Влајковићева 8, Београд.

кроз »Јединство« унесе дух којим се

данас морају одликовати наша кул-

турно-уметничка друштва.

ПРЕДАВАЊЕ ОСКАРА

ДАНОНА О ГЛИНКИ

И ЊЕГОВОЈ ОПЕРИ

„ИВАН СУСАЊИН“

Друштво за културну сарадњу Ср,

бије са Совјетским Савезом приреди=

ло је у дворани Руског дома музич-

и час посвећен Опери »Мван Суса.

њин« од Глинке. Циљ овог музичког

чаба „био је да се публици пред пре-

мијеру опере прикаже и протумачи

ово уметничко дело великог руског

композитора Михаила Ивановића, Глим

ке.
Као илустрацију предавања чланови

Опере Нада Штерле, Меланија Буга-

риновић,

_

Никола

с

Јончић и Жарко

Цвејић уз пратњу Богдана Бабића

на клавиру, отпевали су неколико

одломака из опере >Иван Сусањин«,

уз објашњења Оскара Данона.

 

Совјетска интелиген-

ција верно служи својој отаџбини,

издање »Приврздни преглед«,

_

ћири-

лица, стр, 86, 80, цена 17 динара.

Душан Костић: Пјесме, издање >Про

свете«, ћирилицом, стр. 100, формат

80, цена 30 динара. |
Ново законодавство о инвалидима,

ба коментаром,

_

издање  >Службеног

листа ФНРЈ, стр, 178, формат 89,

цена 18 динара,
Максим Горки: ДЕЛА — књига И

приповетке, издање »Кулутре«, ћири=

лицом и латиницом, стр. 355,80, цена
40 дин.

С. Кафтанов:

  
     

   

 

  
  

Приповетке „Сјеница“, „Часо-
ви разредног старешине“,
„Кремен-див" и песма „3Зе-
чја прича“  награђене су на
конкурсу „Дечје мале књиге“.
Илустрације су радили: Сло-
бодан Гавриловић, Ђорђе
Побачев, Новица Ђукић, Ми-
лица Недељковић и Драгу-

Цигарчић, р

   
  
  

  

  



 

 

ЈОХАН ОСОТ
на обавезе београдских

фискултурних

друштава у првомај-

ском такмичењу

Сва фискултурна друштва београд

ске организације, узела су 1 марта

првомајске

_

обавезе. Већ по други

пут, наше фискултурне организације

узимају обавезе, јер су оне нов стил

у раду, проверен кроз све наше 0-

стале организације, стил који даје

могућњости нашим организацијама да,

кроз примљене обавезе, буду УПОр-

није у спровођењу одлука на омасов-

љењу и новим постигнућима на пољу

фискултуре.

Обавезе, које су до сада узимане

нису имале онај ефекат и садржај 38

које су намсњене, јер су оне у по.

јединим друштвима узете на пепра-

вилан начин, тј. узимане су на ужој

конференцији друштава и разумљиво

је да су такве обавезе биле само ра-

ди извршавања дужности, Оне нису

биле реалне, па се нису могле ни 0о-

стварити а н сама друштва нису би-

ла спретна у њиховом спровођењу.

. Оснозна грешка управа друштава је

била: што скоро ниједна управа Дру.

штва није постављала ту тачку на

дневни ред, нису имали једно посеб-

во тело, које ће директно радити 10

томе питању, н зато досадашња так-

мичења нису продрла међу фискул.

турнике, тако да м они сами нису

били

_

заинтересовани, Кад погле-

дамо да су у обавезама биле о

бухваћене а специјално

такмичење за значку фискултурника,

која претставља свестраност, видимо

из до сада извршених обавеза, л.

ниједно друштво није испунило дате

обавезе, И друге тачке нам говоре,

да су до сада примљене обавезе на

овакав начин узнмане само радн 0-

бавеза,

многе тачке,

Првомајске обавезе, узете из иску-

ства досадашњих обавеза, узете су

у вези саодоздо, то јест друштво,

савезом на који се ослања, почело је

већим

_

подру“да узима обавезе по

жниицама и огранцима.

друштва м овог пуга

схватила

_

узимање

_

обавеза,

–

негде

због неангажовања целе управе, која

је требало тај посао да обави, нег-

де није било могуће због припрема

годишњих скупшткиа подружница, а

негде због неразумевања ин недостат.

ка координације рада са синдикалним

подружницама.

Али поједина

нису правилно

Обавезе, узете овога пута, углав-

ном су више продрле, како међу

раднике и радничку омладину, тако

и међу фискултурнике, али се иста

грешка и овога пута понавља да се-

кретаријати

_

појединих друштава не

контролишу извршење узетих обаве

за, нити имају јасну слику како се

доле по подружницама обавезе спро-

воде.

Са досадгшњом праксом, у погле.

ду примљених обавеза, треба учини-

ти прекретницу и урадити следеће:

секретаријат на својим првим седни-

цама треба да стави на дневни ред:

питање спровођења обавеза. Тамо где

не постоји

_

одбор, треба га одмах

формирати н учврстити. Он треба да

створи читаву мрежу по огранцима,

како би се дао потстрек за испуња-

вање примљених

_

обавеза и имала

стална евиденција о току испуњава-

ња обавеза,

Оно што је карактеристично за сва

наша друштва, што је главни разлог

ненспуњеља обавеза и разних дру-

гих задатака јесте — што су акти.

ви и фискултурници први ти који не

испуњавају своје обавезе, што сма-

трају да учествовањем у једној гра-

ни спорта испуњавају и све дужно-

сти једног фискултурника. Тако су

на пример, многа друштва, између 0.

сталих узела и обавезу: које ће дру-

штво више увежбати фискултурника

за Савезни слет. Обиласком терена

на којима се врши увежбавање на по-

јединим местима нашли смо само нин-

структоре које смо добили из Др-.

жавног института за фискултуру, 8

око 30 другова на терену »Соко пе.

кара« играју футбал. То није био

случај само на том месту. На мно-

тим пољанама се играо футбал а о-

стале вежбе се нису изводиле,

Недостатак агитације и васпитног

рада међу пашим фискултурницима

проузрокују такво схватање, Упра-

ве друштава нису посветиле довољну

пажњу томе питању.

Ако је у пигању таква акци-

ја и манифестација, као што је пи_

тање Савезног слета фискултурника,

где сами фискултурници треба да

приме обавезе, те обавезе треба да

контролише управа секције, јер ће

на тај начин наши фискултурници

одговорити својим обавезама,

Првомајске обавезе, на начин како

се сада спроводе, остаће само на па-

пиру. Што хитније морамо исправи-

ти наше пропусте, јер спровођењем

у живот обавеза, ми ћемо у Београ-

ду учинити један крупан ·корак на

спровођењу одлука [ конгреса фискул-

турног савеза Југославије, |
Светозар БАСЛАЋ

организациони секретар

Градског одбора ФИСАС-а

за Београд
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„Пролећног кроса“ у Београду

Једна од највећих досадашњих
масовних фискултурних приред_
би, „Пролећни крос“, већ је иза
нас. „Пролећни крос“ одрман
је прошле недеље у целој НР

Србији и Београду. Успех, по-
сле вишенедељног припремања,
тренирања и окупљања, није и-

зостао. Он је позитиван. Бољи
него прошплогодишњи Пролећни
крос. Овај крос показао је три
најважније особине. Показао је

да су наше фиснултурне органи-
зације већ стале организацио-
но на чврсте и добре основе.
Да је фискултура омасовљена.
И као треће, да је овог пута,
нарочито у Београду, на крос
изишао већ увежбан кадар, хи-

љаде и хиљаде фискултурника,

чланова друштава и актива. Пре.

ма томе, овај „Пролећни крос“
пружио је доказа о доброј ор-
ганизацији, много бољој масов-

ности и добром квалитету тан-
мичара. То је било оно основ-
но, што је требало из кроса да.
проистекне. У НР Србији узело
је учешћа неколико десетина
хиљада такмичара.

У Београду нешто испод
15.000 Београд би дао и више,
да претходног дана није било
прохладно, да није падала ки-
ша, те су они несигурни „дода~
ци“ уз праве фискултурнике, о-
дустапи од кроса. Београд се
припремао да на крос изведе
преко 20.000 такмичара.

Један критички осврт на
поједина београдска дру-
штва и активе

Рекли смо да је крос прунжио
добре резултате. Но, са тим не
треба да се одушевљени, успа-
вамо на лаворикама. Не. На-
против, сада треба тај кадар,
који је изишао на крос и пока-
зао добре резултате, окупљати,

увежбавати, помоћи му да се
развија. С друге, пак, стране,

треба да бацимо један осврт
на то, да није монда било ка.
квих пропуста, који су могли да
изостану. Било их је. И то не-
колико.

Прво у погледу масовности.
Поједина београдска фискултур
на друштва су учинила крупне
пропусте. Нису извела на крос
ни приблинан број такмичара,
за ноји су биле дате обавезе.

Нарочито овде треба помену-
ти фФискултурно друштво „Бео.
град“, ноје је извело свега 119
такмичара! Међутим, ово дру-
штво могло је да изведе бар

три пута толико!

Иза њега. по сличном пропу-
сту, долази фФискултурно дру.
штво „Поштар“, На крос је из-
вело свега 161 такмичара, а у-
писало је 2900! Поред ова два

друштва треба поменути н фис.
културно друштво „Раднички“
ноје је извело 608 такмичарсф а
дало је обавезу да ће извести
1236! „Јединство“ из Земуна из-
вело је 922, а обавезало се на
2000, „Градитељ“ се обавезао на
570 а извео свега 216 такми-
чара.

Када се узме у обзир да су
ова друштва београдска, са ве.
линим бројем чланства ин када
их упоредимо са бројем такми-

чара, које су извела поједина

друштва из унутрашњости, —
онда овакве пропусте београд-

ских друштава треба тим јаче
подвући и окарактерисати их
као просту неактивност и недо.
вољно зрело схватање задатака

и обавеза друштва.

Поред друштава, учинили су
пропусте и неки антиви, наро-

чито средњошколски. Учешће
њихових чланова било је мини-
мално,

  

 

Најбољу оргапизацију спро-

вело је »Јединство« из Земуна,

масовност »Црвена звезда« а од |

синдикалних друштава »Мета-

лац« извео највише снндикали- Е

ста. — Поједина друштва и ак-

тиви

везе,

нису испунили дате оба.

· Поједини рејони су, такође,
подбацили

Рејони су изишли са неколико
хиљада такмичара. Међутим,
када се погледа табела о уче-
шћу рејона нонстатује се да
су поједини рејони учинили и-
сте пропусте, као и друштва,
која смо горе поменули. Трећи
рејон је на дан кроса имао још
једну масовну приредбу, што је
знатно утицало на број танми-
чара који су узели учешћа у
кросу. Рејон је извео свега 592
такмичарф а најмасовнији је
рејон у Београду. Шести рејон
је, такође, подбацио. Пријавио
је да ће узети учешћа 1600 так_
мичарс, а извео је свега 341!
Пети рејон је нешто бољи, прем-
да је могао да буде још бољи.

совним организацијамсљ да се

за показане успехе на кросу

доделе награде.

За „Пролећни крос“ предви-

ђено је пет награда. Градски

одбор доделиће награду дру-

штву, које је показало највише

успеха и на крос извело најве-

ћи број танмичара. Месно син-

дикално веће дало је награду

Фискултурном друштву које је

извело на крос највећи број

синдикалиста, а Извршни одбор

Народног фронта Београда на.

граду друштву, које је имало

најбољу

_

организацију. Поред

ове три награде, Градски одбор

Народне омладине донело је

награду средњошколском антиву

и автиву ученика у привреди

за масовност а АФЖ друштву,

које је извело највећи број рад-

ница. —

Награде ће се састојати у ре.

нвизитама и значиће знатно по-

магање друштва и анвтива, које

буде награду добило.

Подела награда

 
Београд је пружио такмичарима у кросу погодне стазе: такми-

чари прелазе Топ чидерски венац

Једино су Четврти, Други и Пр.
' ви: рејон дали преко 1000 танми-

чара.

Најбољу организацију дало је
Фискултурно друштво „Једин-

ство“ из Земуна, масовност »Цр.
вена звезда“ а од синдикалних

друштава, највише синдикалиста
извео је на врос „Метапац“,

Установљење награда за У-
спех на кросу

Грацски одбор Фиснултурног
савеза Србије за Београд донео
је одлуку, У споразуму са ма.

  

ХОРИЗОНТАЛНО:

1 Град у Белгији, део хица, пет“

наесто слово азбуке, обрађују њиву,

пољопривредна алатка; 2) шиљаст

стуб који служи као споменни; број,
једна република у С. А. Д.; 3) воћни

продукт, раздобље, врста футбалског
шута, страно женско ме, круг осо-
ба; 4) два самогласника, узвишена

анрска песма, наш популарни радио

квартет, смрзнута рока, два сугласни-

ка; 5) град на Аљасци, печат (ларод-“

ви израз), страна света, котурић; 6)

скраћена  показна

о

заменица, логор,

мера за драги камен, свеза; 7) бра.

ту, уска н као зид стрма речна до-
лина, предлог, урез; 8) јуначки спев,
површинска мера у множини, неста-

 

"мља; 5) руско женско име,
· заменица; 6) инсект,

на свечаној академији, која ће
се у ову сврху одршати на Во-

"парчевом универзитету 2165 а-
прила.

Истовремено поделиће се и

низ награда најбољим огранци-
ма и активима из крос такмиче-

ња, одршаног 23 марта. Поред
тога доделиће се и осам награ-

· да екипама и појединцима, који
су се као најбољи пласирали на
хрос такмичењу за првенство
Београда скоје је одржано 30

марта.

шко, њих два; 9) острво у Јадрану;
број, косидба, стара мера за тежину,
„прашина од дима; 10) комплекси ку-
ћа, риља,; припадници једног великог
народа; 11) једна популарна опера,
поседује, предлог, скуп више река
са једним ушћем, спокој,

ВЕРТИКАЛНО:

ју Конструктор руске пушке (вит-
.товке), брање воћа у јесен; 2) дувач-
„ки .инструменат, узвик, излетиште

_код Сарајева; 3) прилог, спречава,
.тоен; 4) прате; једна европска зе.

показла

двадесет друго
слово: азбуке, показна заменица; 7)
два иста сугласника, индустриска

биљка, њима; 8) предлог, совјетска

ка област, свеза; 9) град УУРУ:
СССР; 10) јабука (француски), јунак
једне Шекспирове драме; 11) според-
_ни продукт код продукције шећера,
хемиски израз; 12) река на Кавказу,
облик глагола рвати; 13) име леген-
дарне француске јунакиње; 14) само-
гласник, 'пењао, предлог; 15) египат-
ско · божанство, труд, скраћеница за
пословно; 16 узвик при јурипу, су.
"гласник, јели (дијалект); 7) друга,
гвожђе; 18) највеће село у Србији,
леп (народни израз); 19) друг (ал-
бански), део авиона, тениски израз;
20) показна заменица, кључ (францу-

ОГРАД, ПЕТАК,

обавиће се !

дговорни_ уредник
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—_—Аматерско првенство
Београда

клопу утакмица за пр“

Ма ФИРЈ 1947 почиње У

недељу 13 априла знетера

првенство Београда у ш 4

Учестоваће низ најбољих пре-

стничких аматера од којих

осморица првопласираних до:

бијају право учествовања Н

првенству Србије, које ће се

касније држати У Чачку.

Предвиђено је да се аматер-

ско првенство Београда оди-

гра у две групе од по 2

играча, Прва двојица из сва

ке групе између себе ће оди-

грати кратак турнир, а у ци-

љу да би се добио аматерски

првак Београда.

Првенство ће се играти ре-

довно по кслима пет пута не-

дељно. Уторак је слободан

дан, а петак је предвиђен за

завршавање недовршених пар-

тија. Такмичења ће се држа-

ти у Централном шаховском

дому (Теразије 41).
#

Кандидати за светског

првака

На  прошлогодишњем кон-

гресу Светског шаховског са-

веза одређени су шесторица

великих мајстора за кандида“

те за титулу новог

_

светског

првака, То су совјетски вели-

ки мајстори Ботвиник, Керес

и Смислов, Холанђанин Еве и

амерички велики мајстори Ре-

шевски и Фајн. Међутим у

последње доба појавили су

се још неки мајстори са пре“

тензијама на ту титулу

_

као

Најдорф

_

(Аргентина), Сабо

(Мађарска), затим Швеђанин

Шталберг.
Мајстори Најдорф и Сабо

делили су прошле године на

великом међународном турни-

ру у Гронингену четврту и

пету награду, а иза Ботви-

ника, Евеа и Смислова. После

тога је Најдорф добио прву

награду на међународном тур"

ниру у Прагу, а затим и на

неким мањим турнирима. Ле-

пе успехе последњих година

имао је и Сабо, док аспираци-

је Шталберга немају реалне

подлоге.
Још се не зна како ће се

решити питање светског шам“

пионата, То све зависи, од

преговора који се воде изме-

ђу заинтересованих мајстораи

шаховских организација,
ж

Теориски новитети на

совјетском шампионату

Пре неких десет година. Ми-

хаил Иванович Калињин је

рекао: »Код нас је фискулту-

ра народни спорт, а У ТОМ по-

крету учествују милиони, Ра-

зумљиво је да, ће се међу ми“

лионима пре наћи таленти

него међу хиљадама, а међу
хиљадама пре него међу сто-

тинамај« И у такмичењима,

за совјетски шаховски шам-
пионат учествују многе сто-
тине хиљада, од којих најбо-

љи улазе у финале. Фато у
финалном турниру нема, »аут-
сајдера« већ и последњи мо-
же да добије игру са првим,
како је то недавно на

шампионату у Лењинграду
показала победа последњег у
табели  Кламама са новим
прваком великим мајстором
Кересом.
Заиста је тешко између ви.

ше стотина хиљада играча, на,
претходним такмичењима, про-
бити се у филале совјетског
шампионата, Потребно је сем
талента имати много искуства,
и знања. Мора се много ради-
ти на теорији, а евентуално
и сам припремити неке теори_
ске новитете и са њима, изне-

ливене

ски); 21) бугарско пристаниште, гла-
скик.

РЕШЕЊЕ ИЗ ПРОШЛОГ БРОЈА
ХОРИЗОНТАЛНО:
ђ Кубам, слика; 2) Говоров, торна-

до; 3) с, сер, пат, теј, два, в; 4) тим,
так, лоз, бос, дуе, пет; 5) амам, Це.
зар, л, талас, нула; 6) Кимон, пас,
бек, кеј, Карел; 7) телал, р, бокор, л,
Бахус; 8) обод, сос, мат, баби; 9)
Котов, нулат, ф, румен; 10) сабор,
био, тад, кеп, лопов; 11) усев, поета,
с, Судан, воли; 12) ред, портрет, на-
поран, сир; 13) д, тал, нар, тур, кас,
т; 14) подесан, солидан; 15) ратом,
ветар,

ВЕРТИКАЛНО;

Ту Так, сур; 2) симит, Касел; 3) г,
маме, обед, п; 4) кос, Молотов, тор;
5) увет, набор, пада; 6) борац, лов,
полет; 7) ар, кеп, д, бор, со; БН.
О. П, зар, Вигтнам; 9) Валас,6, отран;
109) тор, бон, азр; 11) з, Босут, 1; 19)
лек, гас; 13) 6, комад, н; 14) Тот,
рат, сат; 15) тесак, т, купус; 16). сој
леп, Федоров; 17) Л. Р,
бар), дај, 6, пар, ле; 18) и р

, ; ндус, бар
накит; 19) каве, Кабул, пала: 25 ал, ј
Нахимов, Сар; 21) о, пуру, епоб, и:!22) Велес, Нолит; 23) тал, вир, "ај |

(Лола Ри.

 

наднти конкуренте. Отуда,

совјетски шампионати редов-

но обогаћују шаховеку теори,

ју новим тековинама,

Већ у УП шампионату ОССР

1981 год. мајстор Раузер је
дао једну новост у краљичи.

ном гамбиту, а мајстор Панов
у Каро - Калу. Ботвиник је

1988 год, дао значајне ново.

сти у змајевој варијанти си-

цилијанке и француској пар.

тији. На шампионату 1994

год. Белевенец је у партији

са. Вересовим дао драгоцен
прилог словенској одбрани, У

партији Панов _ Јудовић 1987
год. уздрмане су анализе

светског првака _Аљехина у

Шатаровом нападу у францу-

ској партији. Даљи шампио-

нати дали су још више тео.

рнеких новитета,
И

_

последњи

_

шампионат
СССР, одигран у Лењинграду,
допринео је знатно развитку

шаховске теорије. Материјал
се сређује п биће објављен,

%

Да ли је црни смео
узети пешака

#Ж
7

ИМА #7 у

/ Ж УМ

#

7827,

РРА 22222

ИЛА,

А „У,

7,
ИРА7

Често се и на највећим тур"
нирима дешавају случајеви да
се мајстор мора да мисли да
ли да узме понуђеног пешака
или не. Несумњиво да је при“
мамљиво узети, јер се на тај
начин долази у материјално
пренмућство. Међутим на у-
зимање пешака мора да сеу
троши темпо. Тај темпо, то-
јест јединица утрошка време«
на на шаховској партији, не-
ки пут може да буде врло
значајан, и зато је важно из-
рачунати да ли га вреди да-

ти за пешака. Пример имамо

У следећој позицији из тур:
нирске праксе,

Црни је последњим поте-
зом краљицом тукао белог пе-

-така, Израчунао је да му про:
гивник може дати један шах,
после чега ће се склонити
краљем. Остаће му после то-
га слободан пешак више који
ће одлучити. Значи ла је црни
био уверен да узети пешак
није био »отрован«, како то
обично кажу шахисти,

Показало се у даљем току
игре да је бели даље рачунао
од свога противника. Пешака
је дао због тога да би извео
комбинацију, у којој ће жртва
топа бити сдлучујућа. Парти:

ја је завршена ефектним ма
том У пет потеза:
1) раг—а8+, Кев_47; 2)

Теб:25 +!, ћб:еб; 3) 55—16+,
Кат:љћб; 4) рав—ћ8-, ТЕ7—17;
р.8:17 'мат, =

+

ИЗ ЖИВОТА

ШАХОВСКИХ МАЈСТОРА
Због маркантне појаве, темперамен-

та и бујне косе више пута се нашем
великом мајстору Бори Костићу ле
шавало да су га сматрали музичарем.
Додуше било је већ више случајева
у прошлости да су неки чувени мај
стори били одлични музичари, Тако,
на пример, некада најбољи шахиста
света Француз Андре Даникан Фила.
дор (1726—1795) био је познат колико
као шахиста, толико н као музичар.
Његове опере и данас се још дају У
Паризу.

Када је једном приликом Костић
држао шаховске продукције у пари
ским клубовима, Костић се изненадио
што га неки музичари називају КО"
легом, Још више се зачудио када |!
позвав да диригује неким оркестром,
Нашем мајстору муке је требало Ла
одбије понуду и да докаже да 08
није музичар,

%

Пре неких десет година низ учноне-
це једне школе зачула се велика гра“
ја. Наставник је упао у разред, 83"
грдио. немирне ђаке и на крају рекао:
»Зар ја, разредни старешина, морам
да вас се стидимга — Настао је Та“
јац, а тада је један од ђака одгово“
рно: »Друже разредниче, немате ШТА
да нас се стидите! Међу нашим ДРУ"
гарнма има их који пишу приче и се“
стављају песме, има добрих музича“
ра, цртача н спортиста, Али опаћ
„којим се ми највише поносимо, то ЈЕ
„ваш шахиста Васја Смислов! Већ 98
Један је довољан да се не стидите
својим разредом, већ да се њиме по"
носитеја — И заиста, Васја Смислов
је оправдао наде које су у њега до"
гови полагали, Данас је он чувен
совјетски велики мајстор и један ФД
шесторице кандидата за титулу свете
ског првака,

о
М. Павић-Сурец -Чек, рач, 10-313-212, Пошт, фах „58


